
цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.44118 

-0.37%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.35710

    +0.37% 
Българска народна банка
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Тема на деня  ▶ 4-5

BG40: 120.80

+1.07%
Българска фондова борса

Sofix: 387.31

     +1.44%
Българска фондова борса

Новини ▶ 6

Контролът на 
обществените 
поръчки ще стане 
централизиран

Фирмите ще 
получават 
субсидии за 
„зелените” 
работни 
места
Пазари ▶ 12-13

Новини ▶ 8-9

Свят ▶ 10

2011 ще е 
година на 
сделките от 
необходимост 

Взрив уби 
десетки 
пътници на 
московско 
летище

Манипулацията на 
манипулацията

Големите 
хлебопроизводители 
поискаха фискална 
връзка с нап
Най-голямата 
браншова организация 
призова държавата 
да въведе по-строги 
регулации в сектора. 
Фирмите очакват това 
да намали дела на 
сивия сектор
▶ 2, 11
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Печеливш
ерик Шмид 

Губещ
Мария Мургина 

Бившият изпълнителен директор на световноизвестна-
та търсачка Google ще бъде награден с акции за 100 млн. EUR. 
Както вече стана ясно, Шмид отстъпи шефското кресло на 
компанията на един от основателите й - Лари Пейдж. Мина-
лата седмица той е подал искане до щатската комисия за 
ценните книжа и фондовите борси, че иска да продаде 5.6% от 
акциите, които притежава. Делът се оценява на 329 млн. USD.

Прокуратурата поиска 4 години затвор за 
бившия изпълнителен директор НАП Мария 
Мургина. Обвинението е за два случая на 
злоупотреба със служебно положение, за 
подаване на декларация с невярно съдържание и 
за заплахи към бившия шеф на НАП в Силистра 
Милена Цолчовска.

Мнения

По темата 
“Премиерът Бойко 
Борисов е на посещение 
в Япония”. Дори в Япония 
Бойко Борисов може да 
мечтае ...Убаво било като 
млад ИПОН-ец и още по-
млад СИК-аджия: набиеш 
некой, застраховаш 
го, после му кривиш 
вратлето, за да си плаща, 
после дойде некоя ЦЕЦА 
Величкович, мутрите 
са около масата, пият, 
бият се, милите...Ее, 
романтика мутренска! 
Вчера Бойко се бил успал 
и пропуснал неофициална 
среща, дрън-дрън, пак 
некой манипулира.

Peter

▶

pari.bg Топ 3

1 Гърция планира 
най-големия сола-
рен парк в света. 
Инвестицията 

се оценява на 600 млн. 
EUR, като страната ще 
търси стратегически 
партньор за изграждане-
то му.

2 Непотърсе-
ните извори. 
Само 8 общини 
поискаха да 

стопанисват мине-
ралните находища на 
своя територия. Така 
водата ще продължи да 
изтича неизползвана.

3 “Холдинг Пъти-
ща” преструкту-
рира дълга си към 
ПИБ. Компани-

ята, която се контро-
лира от Васил Божков, 
е взела и нов кредит от 
ПИБ за 4.37 млн. EUR.

Колко пречи сивият 
сектор на белия хляб
Ред трябва и в хлебарския 
бизнес. Това поискаха от 
бранша, или по-точно, една 
част от него - Българската 
браншова камара на индустри-
алните хлебопроизводители и 
сладкари. А ред според бран-
шовиците може да се въведе 
единствено със свързване на 
касовите апарати на хлебопро-
изводителите с НАП. Така щял 
да се пресече сивият сектор, 
който не плаща ДДС. Ами ако 
пък в този бизнес няма дос-
татъчно малки фирми, които 
нямат оборот като за регистра-
ция по ДДС? Задължително ли 
е да са в сивия сектор, понеже 
не са достатъчно големи да 
членуват в браншовата орга-
низация?

С предложението голямото 
око на държавата ще трябва 
да надзърта и из брашнените 
реалности на хлебопроизвод-
ствения и хлебопродавния 

процес. Трябва ли държавата 
обаче непременно да бъде 
толкова навътре в мониторинга 
на един бизнес, че да има нор-
мални регулации в него (а под 
нормални регулации трябва да 
разбираме пазарните, нали)? И 
простият отговор е: не. Ролята 
на държавата е да преследва 
нарушителите, където ги има, 
и да не създава допълнителни 
административни тежести пред 
бизнеса. 
И ако въвеждането на свърз-
ване на фискалните апарати и 

допълнителни датчици с НАП 
беше логично за бизнеса с 
акцизни стоки като търговията 
с горива и алкохол, следе-
нето на произведения хляб 
е, меко казано, странно. С 

какво хлябът е по-различен от 
безалкохолните? Трябва ли да 
бъдат въведени тогава датчи-
ци, които да следят и колко 
лимонада е излязла от цистер-
ните на производителите на 
безалкохолни? 

Държавата трябва да при-
съства в хранителния бранш 
не като автор на рецепти, 
марки и допълнителен кон-
трол, а толкова, колкото е 
необходимо. А колко е необ-
ходимо? Толкова, колкото и в 
останалите браншове. Защото 
не може да наблюдаваш всеки 
производител в България и не 
е нужно. Иначе рискуваме да 
влезем в полукомичния казус 
при месопреработвателите, 
да се назначава специален 
ветеринар, който да стои и да 
наблюдава производствения 
процес във всяка фабрика, 
която произвежда по рецептата 
“Стара планина”.  

коментар

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.44651

-0.36%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.35210 

    +0.36%
Българска народна банка

Понеделник
24 януари 2011, брой 16 (5075)

Новини ▶ 8

Пазари ▶ 12-13Новини ▶ 6

Maxima Grupe 
отваря нов 
формат магазини 
за българския 
пазар

ЕИБ ще 
финансира 
българското 
участие в 
“Набуко”

Компании ▶ 14

И живото
застрахователите 
ще плащат косвен 
данък, но само за 
“Злополука”

Първанов не отрече 
да е говорил с Борисов 
за Мишо Бирата

BG40: 119.52

+0.80%
Българска фондова борса

Sofix: 381.83

     +0.59%
Българска фондова борса

Соларният парк на Toshiba 
край ямбол може да Се

окаже Сред 
най-големите 

в Света

Японската компания 
е решила да увеличи 

инвестицията до 
близо 900 млн. EUR. 

Това ще направи 
проекта найголемия 

в България
▶ 11

Вигинтас Шапокас▶Филип Мейщад▶

Тема на деня ▶ 4-5 

Непотърсените 
извори
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Ако свърз-
ването на 
фискалните 

апарати и допъл-
нителни датчици с 
НАП беше логично 
за бизнеса с акциз-
ни стоки, следене-
то на произведе-
ния хляб е, меко 
казано, странно
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обвито в дим

цитат

Истина ли е, че българският 
министър-председател е  

опитвал да препятства митническа 
проверка срещу нарушител? 

Число на деня

7
вече са областите в страната с обявена грипна епиде-

мия - София, Бургас, Враца, Шумен, Благоевград, Велико 
Търново и Кюстендил

▶
 въпрос на иван костов до главния прокурор Борис велчев във 

връзка с разпространените телефонни разговори

Отлага се, не се отлага... забраната за тютюнопушенето
От лятото ще бъде 
забранено само 
пушенето в малките 
заведения

Въвеждането на пълната за-
брана за тютюнопушенето 
не се отлага, съобщи за в. 
„Пари” Министерството на 
здравеопазването. Неясна 
обаче остава датата, кога-
то рестрикцията ще влезе 
в сила. 

Всъщност на срещата меж-
ду министър-председателя 
Бойко Борисов, здравния 
министър д-р Стефан Кон-
стантинов и асоциацията 
на ресторантьорите минала-
та седмица не е било взето 
решение за точната дата за 
въвеждане на забраната. Би-
ли са обсъждани няколко 
варианта.

Здравното министерство 
държи рестрикцията да се 
узакони колко е възможно 
по-скоро. Ресторантьорите 
обаче настояват за макси-
малния гратисен период  - до 
2014 г. Тогава влиза в сила 
директива на Европейския 
съюз, според която тютю-
нопушенето на закрити об-
ществени места трябва да 
бъде напълно забранено във 
всички страни членки.

категорично или не
„Премиерът разбра нашите 
мотиви и прие позицията ни 
срокът да бъде максимално 
удължен, за да можем да се 
подготвим”, каза пред в. 
„Пари” председателят на 
Българската хотелиерска 
и ресторантьорска асоциа-
ция (БХРА) Благой Рагин. 
От пресслужбата на Бойко 
Борисов обаче отрекоха той 
да е изразявал категорична 
позиция по въпроса. Датата 
за въвеждането на забра-
ната ще бъде обсъждана в 
парламентарната група на 
ГЕРБ и в здравната комисия 
към Народното събрание. 
От здравното министерство 

                                СнимКа БоБи ТоШеВ

съобщиха, че 2012 е година-
та, когато се очаква да бъде 
взето това решение. В уеб-
страницата на БХРА обаче 
е посочено, че страните на 
срещата са приели „като 
разумен срок за въвежда-
нето на забраната есента на 
2013 г. с оглед оправдаване 
на инвестициите, вложе-
ни от ресторантьорите при 
спазване на сега действаща-
та наредба”.

Частична забрана от 
лятото
От това лято обаче трябва да 
влезе в сила рестрикцията за 
тютюнопушене в малките 
заведения до 50 кв. м. Досе-
га нормативните документи 
гласяха, че собствениците 
на малки заведения могат да 
избират дали в тях да се пу-
ши или не. С въвеждането на 
забраната в тях няма да може 
да се пуши. Така бизнесът 
щял да бъде равнопоставен. 
Според Рагин обаче и тази 
клауза подлежала на още 
обсъждания.

Страховете
Собствениците на заведе-
ния се притесняват, че пъл-
ната забрана за тютюнопу-
шенето ще доведе до фалит 
на 10% от тях. Това от своя 
страна ще предизвика съ-
кращения на поне 15 хил. 
души персонал. Резултатът 
щял да бъде - намаляване на 
оборота с 550 млн. лв. 

„Вече регистрираме спад 
на приходите си 33% ”, каз-
ват от Сдружението на хоте-
лиерите и ресторантьорите в 
Стара Загора.  

Здравето
Тютюнопушенето е основен 
рисков фактор за редица со-
циално значими заболявания 
като онкологичните, сърдеч-
но-съдовите и белодробните. 
За тяхното лечение държа-
вата също плаща немалко 
средства годишно.

елена Петкова 

ЗА БИЗНЕС 
МОЖЕ ДА СЕ ПИШЕ 
ИНТЕРЕСНО
Абонирайте се 
за обновения 
вестник Пари 
с ��% отстъпка 
от коричната 
цена.

ЗА ЗАЯВКИ: WEB. HTTP://PARI.BG/STATIC/ABONAMENTNA_FORMA . MAIL. SALES@PARI.BG . TEL.+��� ��� �� ��

в броя четете още

Компании  
▶ 15

Toyota остава 
световен 
първенец по 
продажби

приложение: 
 ▶ 20-23

Очакванията 
на хранително-
вкусовата 
промишленост

▶ новината, че премиерът Бойко Борисов е обещал на ресторантьорите забраната за пушене да влезе в 
сила чак през 2014 г., се оказа силно преувеличена
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Манипулацията 
на Манипулацията

Според българските инсти-
туции, когато си направите 
снимка, фотографът също 
така променя и вашата 
външност. Вече сте с де-
сет сантиметра по-високи 
и очите ви стават сини; 
алтернативно, ако авторът 
на снимката не ви харесва, 
се смалявате, а на челото 
ви избиват бръчки. Поне 
това е изводът, ако се при-
ложи логиката, изкарана 
при обясненията за автен-
тичността на специалните 
разузнавателни средства 
с разговорите между ше-
фа на Агенция “Митници” 
Ваньо Танов и българския 
министър на финансите Си-
меон Дянков. Експертиза, 
извършена от прокурату-
рата, установи, че записите 
са “манипулирани”. Важно 
е обаче да се уточни какво 
точно имат предвид експер-
тите с тази дума. Оказа се, 
че те просто казват, че раз-
говорите са презаписани.

Манипулация не 
значи фалшификация
Дни наред различни инсти-
туции уверяват, че записи-
те не са автентични. Това 
е вярно - те са копие на 
оригинали. Остава открит 
обаче въпросът дали те са 
автентични в смисъла, в 
който 99% от хората разби-

рат думата - дали казаните 
в тях думи действително 
са били изречени едно към 
едно от говорещите. Компе-
тентните органи мълчат по 
този въпрос. Още преди две 
седмици обаче в българско-
то интернет пространство 
започнаха опити за устано-
вяване на истината, които 
са базирани на намирането 
на факти чрез изключване 
на невъзможното. Група от 
двайсетина блогъри про-
учиха записите и техните 
изводи хвърлят сериозна 
сянка върху информацията, 
оповестена от прокуратура 
и полиция. Тяхната дейност 
е прозрачна и може да бъ-
де проследена на сайта за 
независима журналистика 
bivol.bg.

Независим анализ
Групата работи под фор-
мата на така наречения 
crowdsourcing, или “екс-
пертиза на тълпата”, както 
определя метода Атанас 
Чобанов, който координира 
групата. Той предостави 
на в. “Пари” изготвен от 
блогърите анализ, който 
подлага на сериозен натиск 
теорията за рязаните и ле-
пени аудиофайлове. Публи-
куваме част от изводите на 
анализа (графиките вдясно 
и обясненията към тях). 

Независимият анализ 
на група блогъри 
хвърля съмнение 
върху термините, 
които употребява 
прокуратурата

Блогърите настояват, че не 
става въпрос за организира-
на група, защитаваща опре-
делени политически инте-
реси. За мнозина от тях това 
е едно чисто техническо 
упражнение, казва и Делян 
Делчев, един от участници-
те в проекта. Те са първите, 
които доказват, че не е въз-
можно Танов сам да се е 
записал, нито разговорите 
да са били подслушани от 
мобилните оператори. Това 
принуждава институциите 
да признаят, че наистина 
става въпрос за СРС-та. 
Впоследствие съвместната 
работа на блогърите изкар-
ва наяве други безспорни 
факти - в разговорите има 
закодирани звукови сигна-
ли, които са поставени като 
воден знак именно с цел 
защита от фалшифициране. 
Ако те присъстват, може ли 
да бъде защитена тезата, че 
разговорите действително 
са били променени?

Манипулация има
Може би истината за този 
заплетен случай никога ня-
ма да види бял ден. Според 
източници от прокуратурата 
оригиналите на разузнава-
телните средства са били 
унищожени, а при липса 
на база за сравнение уста-
новяването на евентуално 
вмешателство в разговора 
или неговата липса е невъз-
можна за доказване. Така 
фокусът на общественото 
внимание се измества от фа-
ктите към емоциите и фор-
мирането на мнение зависи 
от това на кого вярва повече 
даденият човек. Едно обаче 
е безспорно - манипулация 
има. Ако не на записаните 
разговори, със сигурност 
на общественото мнение. 
Защото тази дума не значи 
това, което държавата ни 
внушава, че значи. 
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Ако на записите се чува 
идеален разговор, а някой 
казва, че те са манипули-
рани, значи твърде еле-
ментарно се опитват да ни 
минат. Фалшифицирането 
на цял разговор изисква 
сериозни ресурси. Вижте 
например автоматизирани-
те телефонни централи на 
големите компании - ко-
гато чуваме изговарянето 
на числа, произношението 
не е перфектно. Дори тези 
компании не успяват да 
направят говора напъл-
но естествен, а техните 
възможности са доста 
значителни.

Писна ни от постоянно 
невинната държава

Фалшифи
цирането на 
цял разговор 

изисква големи 
ресурси

Константин Павлов Моделът на работа чрез 
crowdsourcing (“екс-
пертиза на тълпата”) е 
приложим, като един от 
най-видимите примери 
за това е Wikipedia. Сега 
се вижда, че работи и за 
политически цели. Въ-
преки това конкретният 
анализ беше съставен от 
хора с различни полити-
чески виждания поради 
желание да се разбере 
истината. Досега излиза, 
че държавата никога 
не е виновна, дават се 
елементарни обяснения 
и накрая на човек му 
писва.

Отначало започнах да 
коментирам твърденията 
на институциите самос-
тоятелно, тъй като, меко 
казано, се бях подразнил 
от даваните обяснения. 
Първоначално от про-
куратурата твърдяха, че 
произходът на записите 
не може да се скрие, 

после казаха точно 
обратното - че 

не е въз-
можно 

да се 

Противоречащите си 
обяснения ни провокираха

Разгледахме 
всички 
предложени 

хипотези

Делян Делчев Лично за мен 
crowdsourcing подходът 
е нов, но съм впечатлен 
от работоспособността на 
този метод. Предполагах, 
че трудно би се органи-
зирала толкова голяма 
група, но в случая хората 
бяха разбрани и разглеж-
даха всички предложени 
хипотези. Дискусията 
беше изцяло техническа и 
без политически емоции. 
Принципът на работа е 
такъв, че дейностите са 
поделени и всеки работи 
в няколко области, никой 
не върши нещо сам. Всеки 
е под контрола на остана-
лите, така че няма как да 
бъде упражнено политиче-
ско влияние.

разбере тяхната автен-
тичност. От моя гледна 
точка това беше по-скоро 
техническо упражнение, 
тъй като прилагам и опит 
от работата си.

Задействах се, защото 
институциите не дадоха 
конкретни отговори на 
изникналите въпроси. 
Предлагат ни се различни 
версии, някои от които 
много неправдоподобни. 
Аз не съм специалист 
точно в тази област, затова 
поставих въпроса в ин-
тернет и приканих всеки, 
който има информация, 
да я сподели. Когато едно 
мнение е аргументирано, 
то се взема под внимание.

Автентичността на 
записите е ключова и 
от установяването на 
този въпрос следва да 
има някакви последи-
ци. Ако разговорът е 
автентичен, от това 
следва нещо. Ако, на-
против, не е истински, 
това също поражда 
последствия. Сама-

Не сме организирана група

Търсим 
истината, 
защото от нея 

ще има последици

Атанас Чобанов та дискусия в интернет 
пространството обаче 
беше изцяло научна, а не 
политическа.

Моделът на “експертизата 
на тълпата” се оказа много 
елементарен за прилагане. 
Важно е обаче да се уточ-
ни, че ние не сме органи-
зирана “група”, която е 
била събрана, за да стигне 
до някакво определено 
заключение. С повечето от 
включилите се в дискуси-
ята дори не се познаваме. 
Ние искаме истината, 
защото въпросът е много 
важен за цялото общество. 
Институциите се бавят не-
обяснимо с дни, когато са 
напълно способни да раз-
берат истината за часове. 
И след като те отказват да 
дадат адекватно мнение, 
някой трябва да постави 
този въпрос.

изследване на 
интонационните 
профили и форман-
тите на ключови 
фрази в разговора 
Борисов - Танов 
(софтуер: Praat). 
Графиката показва, 
че интонационната 
крива е естествена, 
тоест интонацията 
на думите е както 
трябва да бъде. ако 
записът е бил скалъпен 
от различни изрази или 
звуци, казани в друг 
контекст, интона-
цията на поне част 
от думите щеше да 
звучи неправилно. Въз-
можните комбинации 
от звуци и срички са 
толкова много, че от-
ново да бъдат сглобени 
идеално е на практика 
непостижимо

Маркерите в 
началото на 
разговора Дянков 
- Танов (софтуер: 
Audacity). 
Жълтите точки пред-
ставляват шумовите 
маркери, които се 
повтарят на всеки 2.5 
сек. Те показват, че 
записът или не е рязан, 
или е снаждан перфект-
но, на границата с 
невъзможното

Част от изводите 
от експертизата 
на блогърите
▶ не е възможно Ваньо Танов да се е записал сам, 
става въпрос за СРС

▶ не е възможно записите да са изтекли от 
телекомите

▶ единственият начин разговорите да бъдат 
копирани е, като се запише с диктофон звук, 
възпроизвеждан от колонки или слушалки
 
▶ В разговорите има кратък, тих, периодичен 
сигнал, приличащ на поскърцване на люлка; 
обикновено такива сигнали присъстват в СРС

▶ експертите от прокуратурата са 
игнорирали изцяло присъствието на тези 
маркери

▶ наличието на тези сигнали много силно 
затруднява опитите за последваща 
фалшификация чрез монтаж, правейки ги 
почти невъзможни

▶ на формантите и на интонацията в 
ключови фрази не се откриват съществени 
отклонения, тоест няма следи от снаждане на 
думи, срички или звуци

▶ Липсата на признаци за монтаж сама по себе 
си все пак не е неопровержимо доказателство, 
че такъв няма, но тази теория става все по-
трудна за защитаване с всеки нов факт



  6    НовиНи    У нас
pari.bg  Вторник 25 януари 2011

Амбиции
Минимум 50% 
от европарите 
ще са платени 
към 2013 г. 

Минимум 50% от 7-те 
млрд. EUR европейски 
субсидии, на които има 
право България през 
сегашния програмен 
период, ще бъдат 

▶

разплатени в края му през 
2013 г., каза министър 
Дончев. Последната 
дата за извършване на 
плащания е през 2015 г. 
по правилото „n+2”, като 
дотогава вече трябва да 
са близо 100%.

„ако искаме добри 
резултати, трябва да се 
движим стъпаловидно и 
стъпалата да са доста 
високи”, коментира той. 

▶

Плановете са в края на 2011 
г. разплатените средства 
да са 20%, а през 2012 г. - 
между 35 и 40%. 

Във връзка с писмото 
на председателя на 
Еврокомисията Жозе 
Мануел Барозу от 13 
декември миналата 
година Министерският 
съвет е разработил 
и специален план за 
действие, който бе 

▶

приет на 19 януари. В него 
е предвидено България 
да ползва експертна 
помощ от международни 
финансови институции 
във връзка с проектите 
по оперативните 
програми „Околна среда” и 
„Транспорт”. Очаква се до 
средата на февруари да са 
ясни всички детайли във 
връзка с възлагането на 
консултантски услуги.

Предварителният контрол 
на обществените поръч-
ки ще стане централизи-
ран и ще се извършва от 
специално звено - т.нар. 
централен орган към 
Агенцията за обществени 
поръчки (АОП). Целта е 
проверката да се ускори 
и да се въведе единна и 
координирана практика, 
коментира министърът по 
управление на средства-
та от Европейския съюз 
Томислав Дончев, който 
съобщи за идеята. 

Досега задължителната 
проверка се извършваше 
от отделните министер-
ства, които отговарят за съ-
ответната оперативна про-
грама, и от самата АОП, 
но процедурата се проточ-
ваше с месеци и имаше 
различни и противоречиви 
тълкувания. Новото звено 
ще включва максимум 20 
души и ще се създаде след 
приемането на новия Закон 
за обществените поръч-
ки. Той трябва да влезе в 
парламента към май и в 
най-добрия случай да бъде 
гласуван през юни.

„Добре”, но може 
и по-добре
„Предварителната про-
верка на тръжната доку-
ментация е добър подход, 
тъй като по този начин ще 
се избегне насочването на 
поръчки към определени 
кандидати. Препоръката 
ми е обаче в този центра-
лен орган да се включат и 
представители на бизнеса 
и браншовите организа-
ции”, коментира Камен 
Колев, зам.-председател 
на Българската стопанска 
камара. По думите му 
идеята за централизиране 
на проверката на общест-
вените поръчки трябва да 
бъде доразвита и разши-
рена. Специално центра-
лизирано звено трябва да 
отговаря и за организаци-
ята и провеждането на са-
мите обществени поръчки 
на всички министерства и 

Контролът на обществените 
поръчки става централизиран
„Хвърковата чета” от експерти ще помага на общините  
за финансовото управление на европроектите им

Амнистията по САПАРД ще струва 20 млн. лв. 
До средата на февруа-
ри ще е ясно дали ще 
се „опростят” дълго-
вете на общините 

Ако правителството реши да 
даде „амнистия” на общини-
те по програма САПАРД, от 
държавния бюджет трябва 
да бъдат заделени 20 млн. 
лв. Толкова е общата сума 
на разходите на общините по 
европроекти, които впослед-
ствие не са били признати, 
показва справка на Държа-
вен фонд „Земеделие”, пре-

доставена от Министерския 
съвет. 

Дебатът „за” или „против” 
опрощаването на дълговете 
за неправомерно изхарчени-
те пари се очаква да приклю-
чи до средата на февруари, 
обяви министърът по упра-
вление на средствата от ЕС 
Томислав Дончев.

изключение или практика
Според Дончев пълната 
амнистия не е най-добра-
та мярка. От една страна, 
тя действително ще реши 
финансовите проблеми на 

местните власти, но от друга, 
у тях ще се създаде усеща-
нето, че за всяка грешка ще 
получат опрощение и ще им 
се възстановяват средства.

В същото време обаче 
министърът посочи, че има 
казуси, при които местните 
власти са искали да им бъде 
наложена финансова коре-
кция, но са предпочели да 
сключат анекс по препоръка 
на държавен служител.

Кой чака присъдата
Към момента при 20 общи-
ни са наложени корекции от 

25% от сумата по проекта, 
като общата им стойност 
достига над 4 млн. лв. Ако 
те бъдат амнистирани, дър-
жавата ще трябва да поеме 
разходите по проектите и 
на други общини, при които 
след наложената корекция 
от 25% общото изпълнение 
на договора е паднало под 
50%, заради което им е от-
казано пълно финансиране. 
Министър Дончев обаче не 
пожела да уточнява кон-
кретните имена в списъка, 
докато процедурата не при-
ключи.  

Първостепенната ми задача е да променя начина на управление на пътната агенция, коментира Томислав 
Дончев, но не уточни дали се планират кадрови промени сниМка ЕМилия кОсТаДинОВа

▶

държавни агенции, пред-
лага Колев. Според него 
така ще се скъса връзката 
и между възлагането и 
изпълнението, с което ще 
се подобри и цялостният 
контрол.

Мобилната група
Провеждането на об-
ществени поръчки съз-
дава немалко трудности 
на общините. Затова от 
началото на май те ще 
получават помощ за то-
ва, както и за цялостното 
финансово управление 
на проектите си от спе-
циална мобилна група, 
съобщи Дончев. Екипът 

Равносметка
Връщаме на ЕС 
3.2 млн. EUR по 
ИСПА

България връща на Ес 
общо 3.16 млн. EUR по 
два проекта, свързани с 
неправомерни разходи по 
предприсъединителната 
програма исПа, 
показва справка на 
Министерския съвет 
към края на 2010 г.

Първият е свързан 
с техническа помощ 
за подготовка на 
пътни проекти 
по направление на 
общоевропейските 
транспортни коридори 
(TEN-T) в България и 
финансовата корекция 
по него е близо 652 хил. 
EUR. 

Вторият е свързан 
с възстановяване на 
транзитни пътища 
от Паневропейския 
транспортен 
коридор и по него 
се връщат 2.5 млн. 
EUR.

към края на 2010 г. от 
общо 40 проекта 6 са 
официално затворени, 
а по 2 се очаква 
окончателно плащане 
от Еврокомисията.

▶

▶

▶

▶

ще включва около 10-ина 
експерти. Те ще работят в 
режим на повикване, като 
се очаква 2/3 от времето 
си да прекарват на място 

в самата община. „На-
ричаме групата „хвър-
ковата чета”, коментира 
министър Дончев при 
представянето на идеята. 

В момента се разработва 
система за обработване 
на заявките. „Необходимо 
е да има приоритезиране, 
защото заявките опре-

делено ще бъдат повече 
от това, което можем да 
изпълним”, коментира 
министър Дончев.

Дарина Черкезова



У нас    НовиНи    7    
Вторник 25 януари 2011  pari.bg

Плевнелиев обеща да построи 
повече, отколкото при социализма
До края на мандата 
ГЕРБ планира 288 км 
магистрали, а до 2020 
г. - седем скоростни 
пътя

Близо 5.5 млрд. EUR са не-
обходими за изграждането 
на пътната инфраструктура 
на страната. Това каза ми-
нистърът на регионалното 
развитие и благоустрой-
ство Росен Плевнелиев, 
който представи приори-
тетите за изграждане на 
пътната инфраструктура 
до 2020 г. От тях 3.6 млрд. 
EUR ще са необходими за 
изграждането на магис-
трали, а 1.85 млрд. EUR 
- за скоростни пътища. 
По-голямата част от тези 
пари трябва да дойде от 
европейско финансиране 
и в много по-малка степен 
то да е със заеми и пари от 
бюджета. Плевнелиев от-
ново повтори, че основни-
ят приоритет на кабинета 
“Борисов” е изграждането 
на  магистралите “Струма” 
“Люлин” и “Черно море”.

Плевнелиев каза, че до 
края на мандата на кабине-
та ще бъдат построени 288 
км магистрали. “За четири 
години ще направим повече, 
отколкото по времето на 
социализма за 35 години”, 
уточни министърът. По ду-
мите му за последните 20 
години у нас са изградени 
177 км.

Напролет
Държавната 
компания 
за проджект 
мениджмънт ще 
заработи от май

Държавната компания 
за стратегически инфра-
структурни проекти ще 
започне да действа през 
май 2011 г. Изграждането 
й беше договорено с Евро-
пейската инвестиционна 
банка миналия петък, 
обясни Росен Плевнелиев.

▶

Компанията е проектно 
целево дружество. Тя ще 
се занимава с трите клю-
чови инфраструктурни 
проекта - магистралите 
“струма”, “Хемус” и “Черно 
море”. Тя ще е отговорна 
за тези три проекта и 
после ще ги предаде за 
експлоатация на пътната 
агенция. 

Подобен инструмент е 
въведен в много европей-
ски страни. Тези компа-
нии се правят, за да има 
качество и експертност 
по ключови проекти.

▶

▶

Най-важните цели
До 2020 г. у нас трябва да 
бъдат построени 7 магис-
трали. Плановете са магис-
трала “Струма”, която ще 
бъде подкрепена финансово 
и експертно от Европейска-
та инвестиционна банка, 
да бъде готова до 2015 г., 
обясни Плевнелиев. Той 
допълни, че реално от фев-
руари ЕИБ ще започне да 
помага.

 Ще бъдат изградени 133.3 
км за 1.150 млрд. EUR. Ми-
нистърът обясни, че тази 
магистрала е основен при-
оритет, тъй като трябва да 
свърже балтийските прис-
танища с тези в Средизем-
но море. По думите му до 
средата на тази година се 
очаква да бъде избран из-
пълнител за изграждането 
на лот 2 и 3 от магистрала 
“Струма.” Той беше кате-
горичен, че е било грешка 
на предишното правител-
ство, че е извадило лот 3 
от Оперативна програма 
“Транспорт”. 

От магистрала “Струма” 
трябва да бъдат изградени 
132 км за 1 млрд. EUR. Лот 
1, 2 и 4 са проектирани, 
само лот 3 все още не е. 
Строежът на проектираните  
лотове трябва да започне 
още тази година, а на третия 
през 2014 г.

Вторият ключов инфра-
структурен проект е магис-
трала “Хемус”. Първона-
чалните оценки на МРРБ са, 

▶ През 2011 и 2012 г. ще бъдат дадени 1.2 млрд. лв. за рехабилитация и поддръжка по републиканската пътна мрежа, 
каза Росен Плевнелиев (вляво)   снИмКа ЕмИлИя КосТаДИноВа

Росен Плевнелиев, 
министър на регионалното раз-
витие и благоустройството

Тотален 
приоритет 

на правител
ството през 
тази година е 
строежът на 
магистрали

че тя ще струва 1.282 млрд. 
EUR. Финансирането ще е с 
пари от ОП “Транспорт” и 
бюджета. Плевнелиев обяс-
ни, че до юни тази година ще 
стане ясно дали България ще 
получи европейско финанси-
ране за този проект.

Третият стратегически 
пътен проект е магистрала 
“Черно море”. Плановете 
са тя отново да се строи от 
2014 до 2020 г. Цената е 450 
млн. EUR и тук отново ка-
бинетът разчита на финан-
сиране по ОП “Транспорт”. 
Плановете са при изграж-
дането й да бъде построен 
и обходният път на Варна, 
обясни регионалният ми-
нистър.

Другите планове
Магистрала “Люлин” ще 
бъде пусната за движение 
в едната посока от Перник 
към София на 15 март, а в 
двете на 15 май, обяви ми-
нистърът на регионалното 

развитие Росен Плевнелиев. 
Изграждането й струва око-
ло 185 млн. EUR. 

Магистрала “Марица” би 
трябвало да бъде изградена 
до 2013 г. Тя ще струва 209 
млн. EUR. Плевнелиев каза, 
че досега 60 компании са 
купили тръжни процедури 
за изграждането на отдел-
ните лотове. Друг проект е 
магистрала “Тракия”. Тряб-
ва да бъдат изградени 116 
км на цена 248.1 млн. EUR. 

И последният проект е ма-
гистрала “Калотина”, която 
трябва да свърже София 
със западната дъга на Око-
ловръстното. Става дума за 
175 км, които са оценени 
на 405 млн. EUR. Магис-
тралата по предварителни 
оценки трябва да е готова 
до 2015 г.

Бързи пътища
В плановете на правител-
ството влиза и изграждане-
то на седем скоростни пътя. 
Техният строеж обаче се 
планира за периода 2014-
2020 г.

 Става дума за добре по-
знатите в Европа четирилен-
тови пътища. Плевнелиев 
обясни, че те са по-евтини 
и по-ефективни от магис-
тралите. Първият подобен 
път ще бъде изграден между 
Видин и Ботевград. Той е 
185 км и по предварителни 
оценки ще струва 330 млн. 
EUR. Вторият е СП “Русе 

- Маркиза” - през Дунав до 
Гърция. Неговата стойност  
е 542 млн. EUR. След това е 
СП “Русе - Шумен”, който е 
дълъг 105 км, а цената му е 
200 млн. EUR. Скоростният 
път “Гюешево - София” ще 
е с дължина 85 км и е оценен 
на 220 млн. EUR. СП “Рила”  
е по-дълъг - 143 км, но за 
сметка на това е и по-скъп, 
420 млн. EUR. СП “Варна 
- Дуранкулак” е с параметри 
110 км и 220 млн. EUR. СП 
“Пловдив - Асеновград” е 
едва 25 км и ще струва 40 
млн. EUR.

Инфраструктурните при-
оритети на правителството 
предстои да бъдат подложе-
ни на обсъждане, след това 
те трябва да бъдат одобрени 
от Министерския съвет и 
накрая на получат зелена 
светлина и от парламента. 
Росен Плевнелиев се надява 
това да се случи в рамките 
на следващите 4 месеца.

Биляна вачева
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Фирмите ще получават     субсидии  
за „зелените” работни       места
От февруари фирмите ще 
имат възможност да кан-
дидатстват пред бюрата 
по труда за субсидиране 
на т.нар. „зелени” работ-
ни места. Програмата е на 
Министерството на тру-
да и социалната политика 
(МТСП) и Министерството 
на околната среда и водите 
(МОСВ), а парите вече са 
осигурени в Националния 
план по заетостта. Мярката 
е насочена към работодате-
ли, които наемат работници 
и разкриват нови работни 
места в областта на еко-
логията, което е част от 
стратегията „Европа 2020”. 
Според държавата програ-
мата ще има успех. Според 
бизнеса обаче няма точна 
дефиниция кои са „зелени-
те” работни места.

Кой може  
да кандидатства
Програмата е ориентирана 
към работодатели, серти-
фицирани по европейските 
екостандарти (ICO, EMAS 
и европейската екомарки-
ровка), както и такива, раз-
виващи дейност, свързана 
със събиране, обработване 
и рециклиране на отпа-
дъци. 

Осигуреното финансира-
не е 3.024 млн. лв. Фирмите 
ще може да кандидатстват 
за покриване на по 240 лв. 
от работните заплати на 
служителите за период от 
6 месеца. Програмата ще 
плати за 2100 „зелени” ра-
ботни места.

Държавата също така ще 
поеме годишния платен 
отпуск и болничните на 
работниците, а осигуров-
ките остават за сметка на 
работодателите. Нужната 
информация за кандидати-

те ще бъде предоставена 
на специални информаци-
онни табла в бюрата по 
труда. Към предприятията 
ще има изискване да нямат 
неизплатени публични за-
дължения и да не получават 
други субсидии за същата 
дейност. 

Кои работни места 
са „зелени” 
Списъкът с икономически-
те дейности, включени в 
мярката, е одобрен в края 
на миналата година от 
МТСП и МОСВ и е публи-
куван на страниците на две-
те ведомства. Той включва 
добивната промишленост, 
преработващата промиш-
леност, производството и 
разпределението на елек-
трическа и топлинна енер-
гия и на газообразни гори-
ва, доставянето на води, 
канализационните услуги, 
управлението на отпадъци 
и възстановяване, строи-
телството, транспорта, ад-
министративните и спома-
гателните дейности.

„Зелените” амбиции 
на министрите
Според социалния минис-
тър Тотю Младенов, макар 
да няма точна статистика 
колко от съществуващите 
работни места отговарят на 
условията, цялата сума по 
проекта ще бъде усвоена, 
а догодина финансирането 
ще бъде в пъти по-голя-
мо. Според него целта е да 
се догонят старите страни 
членки на ЕС в областта 
на екологията. Като при-
мер той посочи Ирландия, 
където годишно за такива 
програми се отделят по 1 
млрд. EUR за около 60 хил. 
работни места. 

Екоминистърът Нона Кара-
джова заяви, че ако схемата 
за подпомагане се окаже ус-
пешна, от 2012 г. държавата 
може да субсидира заетите 
за 12 месеца. Според нея е 
възможно да се използват 
и средства от Европейския 
съюз през следващия про-
грамен период. 

Съмненията  
на бизнеса
Според заместник-председа-
теля на Българската стопан-
ска камара Димитър Бранков 
има сериозен проблем с лип-
сата на цялостна европейска 
или международна дефини-
ция за екологична дейност 
или екологични работни 
места. Такава дефиниция 
е нужна, защото една и съ-
ща служба или дейност би 
могла да произвежда както 
еко-, така и други продукти. 
Според него също така не е 
решен въпросът дали тези 
субсидии може да се прие-
мат като държавна помощ за 
дадени отрасли.

Филип Буров

Кандидатстването през  
бюрата по труда започва още 
следващия месец

Михаил Михов е 
добър работодател, а 
съкратени  служители 
искат да го очернят, 
твърдят от синдиката

Ваньо Танов и Агенция 
„Митници” искат да съ-
сипят семействата на 250 
души, работещи в „Леде-
ника”. Това заяви предсе-
дателят на синдиката на 
хранително-вкусовата 
промишленост към КНСБ 
Красимир Пащрапански. 
Според него самия думите 
му били провокирани от из-

казванията на Танов в меди-
ите, че течащата в момента 
проверка във фабриката ще 
завърши с големи санкции. 
Според Пащрапански да се 
говори така, преди изобщо 
да има краен резултат от 
проверката, е „целенасочен 
опит да бъде разрушено ед-
но работещо предприятие” 
чрез медийна и държавна 
атака.

Лошата добра  
фабрика 
В същото време обаче това 
„работещо предприятие”, 
освен забъркано в скан-

дала със СРС-тата, през 
последните две години има 
постоянен проблем с из-
плащането на заплатите на 
работниците си, а средната 
заплата в пивоварната е 
около 400 лв. В момента фа-
бриката изплаща на своите 
служители възнаграждения 
за октомври 2010. 

Дружеството е в списъка 
със 70 неизрядни работо-
датели, които социалният 
министър Тотю Младенов 
заплаши, че ще даде на 
прокуратурата, ако не се 
издължат до края на този 
месец.

КНСБ защити пивоварната „Леденика” и       т. нар. Мишо Бирата

3.024  
▶ млн. лв. са предвидени 
от държавата за субсидии 
за екоработни места през 
2011 г.

 

една и 
съща 

дейност би 
могла да 
произвежда 
както еко-, 
така и други 
продукти

Димитър Бранков, 
зам.-председател на БсК

Няма точна дефиниция
Ние подкрепяме проекта 
по принцип, но виждаме 
сериозен проблем в липса-
та на категорична евро-
пейска или международна 
дефиниция за екологични 
работни места и дейности. 
Такава ясна дефиниция 
е нужна, защото една и 
съща дейност би могла 
да произвежда както еко-, 
така и други продукти. Съ-
що така няма яснота дали 
тези субсидии може да се 
приемат като държавна по-
мощ за дадени отрасли.

2100 
▶ е общият брой на 
работните места, които 
ще бъдат субсидирани по 
програмата

▶ Фирмите ще може да кандидатстват за покриване на по 240 лв. от  работните                               заплати на служителите за период от 6 месеца                  снимКа БоБи ТошеВ

Консултантът на пи-
воварната  "Леденика" 
Михаил Михов  (вдя-
сно) е и председател на 
Българската федера-
ция по баскетбол. в 
разпространените 
записи премиерът Бо-
рисов обсъжда с шефа 
на митниците ваньо 
Танов  поетите анга-
жименти към Михов

снимКа БоБи ТошеВ
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КНСБ защити пивоварната „Леденика” и       т. нар. Мишо Бирата

И вторият опит за диалог 
между Сергей Игнатов и 
БАН се провали
Част от учените 
напуснаха в знак на 
протест, че срещата е 
закрита за медиите

И втората среща между ака-
демиците, член-кореспон-
дентите от БАН и министъ-
ра на образованието Сергей 
Игнатов завърши с провал. 
Този път повод за конфликт 
се оказаха представителите 
на четвъртата власт, или по-
скоро неприсъствието им в 
залата за преговори.

За и против  
четвъртата власт
Участниците в конферен-
цията не постигнаха съ-
гласие дали на срещата да 
присъстват журналисти. В 
продължение на повече от 
час министерството и БАН 
спореха за това, без въобще 
да засегнат важните теми 
- за новата стратегия за раз-
витието на науката или пък 
за законопроекта за академи-
ята. Учените настояваха на 
срещата да присъстват пред-
ставителите на медиите, за да 
бъдат прозрачни решенията 
на министерството за съдбата 
на БАН. Игнатов обаче се 

Дни след тази закана пък 
избухна скандалът със запи-
са на разговори между шефа 
на митниците Ваньо Танов 
и Бойко Борисов, в който 
премиерът заявява, че е поел 
ангажимент „да не закача” 
собственика на пивоварната 
Михаил Михов, известен 
като Мишо Бирата. 

Други са виновни
Според Пащрапански Ми-
хаил Михов е добър рабо-
тодател и всички опити за 
неговото очерняне идвали от 
съкратените през август ра-
ботници. Те били освободени 

от предишното ръководство 
поради намаляване на обема 
на производството.

Пащрапански обясни про-
блемите на фирмата с отне-
мането на лиценза на компа-
нията през февруари 2010. 
Той е възстановен през ав-
густ, но месеците, които ком-
панията е била блокирана, са 
донесли загуби и трудности 
за фабриката. Подобно обяс-
нение за нередностите нас-
коро даде и самият Михаил 
Михов, който в официалната 
версия е само консултант на 
пивоварната, собственост на 
офшорна компания.

Причина за по-старите 
проблеми на фабриката спо-
ред Пащрапански пък била 
немарливостта на белгий-
ския мениджърски екип на 
„Булбрю”. „Екипът е сменен 
в края на миналата година и 
имаме всички гаранции, че 
нещата ще бъдат различни”, 
допълни той. Не били верни 
и сведенията на медиите 
за това, че работниците са 
получили около празниците 
каси бира вместо заплати. 
Бирата била допълнителен 
бонус, твърди председате-
лят на синдиката.

Ани Коджаиванова

противопостави на идеята с 
аргумента, че дебатът щял 
да се „разводни”. 

„Ако има журналисти, ака-
демиците ще говорят декла-
ративно, а ние имаме нужда 
от консултативен мислещ 
орган”, заяви още в началото 
на срещата образователният 
министър. Според худож-
ника акад. Румен Скорчев 
Игнатов не допуска журна-
листите, защото те ще раз-
берат истината, че никога 
между двете институции не 
е имало диалог.

„Такова нещо не сме виж-
дали - това е XXI век, демо-
крация е и искаме да има 
журналисти, министърът 
не иска”, обясни бившият 
председател на БАН акад. 
Иван Юхновски. Той добави, 
че този дебат е безплоден, 
защото „БАН е на умира-
чка”. Голяма част от учените 
напуснаха конференцията 
ядосани и обидени.

„Министърът се държи, 
хайде да не казвам по-силна 
дума, като началник. Той 
ни е началник”, иронично 
заяви чл.-кор. проф. Дими-
тър Бучков, бивш ректор на 
Техническия университет в 
София. Той допълни, че хо-

рата в залата не са свикнали 
да бъдат командвани.

Навъпреки
Въпреки че голяма част от 
учените демонстративно на-
пуснаха дебата, прожекцията 
на основните точки по новата 
стратегия за развитието на 
науката продължи. По думите 
на просветния министър бил 
е засегнат и въпросът за про-
ектозакона за БАН. В края на 
конференцията противно на 
очакванията Игнатов излезе 
от залата с усмивка. 

„Срещата стана в работен 
порядък, и то много добър. 
Обсъдихме как да постъпим 
със закона. Осем или десет 
души останаха, член-корес-
понденти и академици, и 
най-хубавото е, че по стра-
тегията имаше положителен 
разговор”, каза на излизане 
Сергей Игнатов.

Министърът подчерта, че 
следващия път ще покани 
и университетските пре-
подаватели, „защото стра-
тегията се приема добре”. 
В заключение добави, че 
е много зает и че БАН е 
само малка част от цялата 
система.

Елена Петкова

има 
интерес 

към програмата 
и сумата ще се 
усвои

Тотю Младенов, 
министър на труда и 
 социалната политика

Проектът е перспективен

 

▶ Фирмите ще може да кандидатстват за покриване на по 240 лв. от  работните                               заплати на служителите за период от 6 месеца                  снимка БоБи ТошеВ

Според предвари-
телните проучвания 
има интерес към 
програмата и сумата 
ще се усвои. 
Ще направим преглед 
как е минала мярката 
и през следващата 
година ще осигурим 
в пъти по-голямо 
финансиране, за 
да могат по-голям 
брой работодатели 
и безработни лица 

да се възползват от 
нея. 
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Анибал Кавако 
Силва се обяви 
за политическа 
стабилност, за 
да се преодолее 
финансовата криза
Президентът на Португалия 
Анибал Кавако Силва беше 
преизбран за втори мандат, 
като спечели 53% от гласо-
вете на изборите в неделя. 
Конкурентът му Мануел 
Алегре получи подкрепата 
на около 20% от гласопода-
вателите.

Макар и консерватор, 
Силва подкрепя плана за 
намаляване на бюджетния 
дефицит на социалистиче-
ското правителство. Целта 
на мерките е страната да из-
бегне нуждата от междуна-
родна финансова помощ.

важно правомощие
Макар президентът на Пор-
тугалия да е с предимно 
представителни функции, 
той има едно основно пра-
вомощие - да разпуска пар-
ламента, без да аргументира 
решението си. Затова негова-
та подкрепа за плана на пра-
вителството е много важна. 

Въпреки опасенията на мно-
зина наблюдатели, че той мо-
же да се изкуши да разчисти 
пътя за десноцентристката 
Социалдемократическа пар-
тия, която преди оглавяваше, 
няма индикации, че Силва 
ще го направи. „Смятам, че 
е много важно за Португалия 
да има политическа стабил-
ност, за да реши проблемите 
си”, каза той в неделя. Ман-
датът на правителството на 
Жозе Сократиш изтича през 
2013 г.

Ниска активност
Изборите преминаха при 
рекордно ниска активност, 
като само 50% от хората с 
право на глас подадоха бю-
летини. В последния ден на 
кампанията си Силва призо-
ва избирателите да гласуват 
заради тежката финансова 
криза в Португалия. По ду-
мите му, ако никой кандидат 
не премине 50-процентната 
бариера и трябва да се про-
веде втори кръг на изборите, 
това ще доведе до сериозни 
проблеми, тъй като лихвите 
ще се повишат. От Социа-
листическата партия пък го 
обвиниха, че изнудва изби-
рателите.  

Президентът на 
Португалия спечели 
втори мандат

Десетки са загиналите 
и над 100 ранените 
след взрив в залата за 
пристигащи полети 
на най-голямото 
московско летище

Експлозия разтърси най-
натовареното московско ле-
тище „Домодедово” вчера 
следобед. Руските медии 
съобщиха за десетки жерт-
ви и над 100 ранени. Ру-
ският президент определи 
случая като терористична 
атака.

Терористична атака
По първоначални данни 
взривът е станал в багаж-
ното отделение на залата за 
пристигащи полети от чуж-
бина, където по това време 
е имало хиляди пътници. 
Смята се, че експлозията е 
резултат от самоубийствен 
атентат и че бомбата е би-
ла със 7 кг тротилов екви-
валент. „Предварителната 
информация, с която раз-

Атентат разтърси  
летище „Домодедово” 

Правителството 
загуби 
парламентарно 
мнозинство и обеща 
да изтегли изборите 
по-рано
Политическите партии 
в Ирландия решиха да 
ускорят приемането на 
финансовия закон заради 
вероятността парламен-
тарните избори да са по-
рано от определената дата 
на 11 март. Това стана 
ясно, след като в неделя 
Зелената партия напусна 
управляващата коалиция 
и остави правителство-

то без нужното мнозин-
ство. Два дни преди това 
министър-председателят 
Брайън Кауън се оттегли 
от поста лидер на партия-
та Фина Фойл.

С финансовия закон ще 
влязат в сила подготвяни-
те бюджетни съкращения 
и данъчни увеличения, 
които се оценяват на 6 
млрд. EUR. Приемането 
му е задължително ус-
ловие за отпускането на 
международната помощ в 
размер на 85 млрд. EUR, 
която Дъблин съгласува с 
Европейския съюз и Меж-
дународния валутен фонд 
преди близо два месеца. 

изтегляне  
на сроковете
Премиерът заяви, че зако-
нът трябва да бъде приет 
преди изборите. Наблю-
дателите са на мнение, че 
това ще стане, тъй като 
повечето политически сили 
искат да приключат въпро-
са преди вота.

По думите на финан-
совия министър Брайън 
Ленихан 2 февруари е 
постижима цел за прие-
мането на закона. Опози-
ционните партии обаче 
настояват това да стане 
по-бързо, като десно-
центристката Фина Гейл 
смята, че законът може 

да бъде приет още тази 
седмица. 

Все още не се знае ко-
га точно ще са изборите, 
въпреки че пред телеви-
зия RTE финансовият ми-
нистър Брайън Ленихан 
призна, че те трябва да 
бъдат преди определената 
миналата седмица дата. 
Според Зелената партия 
вотът може да е в края на 
февруари и от изтеглянето 
на датата зависи дали тя 
ще подкрепи финансо-
вия закон. Лейбъристката 
партия пък заяви, че ще 
се откаже да иска вот на 
недоверие, ако изборите 
са на 25 февруари.

все по-малка  
подкрепа
Подкрепата за управлява-
щата партия се е сринала 
до 14%, показват послед-
ните социологически про-
учвания. За последните 2.5 
години, откакто Брайън 
Кауън пое правителството, 
безработицата се удвои, а 
финансовата система бе-
ше изправена на ръба на 
фалита. Доскоро магнит за 
имигранти, днес Ирландия 
се бори да задържи младите 
и образовани хора, които 
масово напускат страната. 
Шестима министри пода-
доха оставки миналата сед-
мица. Въпреки че оцеля по 

време на вътрешнопартий-
ния вот, в петък премиерът 
се отказа от лидерския пост. 
Неговият основен опонент 
във Фина Фойл - бившият 
външен министър Майкъл 
Мартин, се спряга за след-
ващия партиен водач. 

Каквато и смяна да пред-
приеме обаче, управлява-
щата партия едва ли ще 
получи голяма подкрепа 
на изборите заради неус-
пешната си икономическа 
политика. Наблюдателите 
смятат, че следващото пра-
вителство най-вероятно ще 
бъде сформирано от Фина 
Гейл и Лейбъристката пар-
тия.  

Ирландия бърза да приеме финансовия закон

общо 56 линейки бяха изпратени на летището да помогнат на ранените снимки reuters▶

Анибал Кавако Силва получи достатъчно подкрепа 
от гласоподавателите още на първия тур на пре-
зидентските избори в Португалия и спечели втори 
мандат

▶

История
Съмнителна 
сигурност

Летището е построено 
през 1964 г. и се намира на 
около 40 км на югоизток 
от центъра на москва.

то е най-голямото от 
трите летища на руската 
столица, като през него 
минават повече от 22 млн. 
пътници годишно. 

▶

▶

По принцип „Домодедо-
во” се смята за най-модер-
ното летище в москва, 
въпреки че процедурите 
му за сигурност са ставали 
обект на критика.

През 2004 г. от това 
летище две жени с бомби 
успяха да се качат на само-
лет, който взривиха по 
време на полет. тогава 
загинаха всичките 90 души 
на борда.

терористични атен-

▶

▶

▶

тати в москва е имало и 
в метрото, където два 
успоредни взрива миналия 
март отнеха живота на 39 
души и раниха още 60.

Преди малко повече от 
година пък чеченските бун-
товници поеха отговор-
ност за взривяването на 
високоскоростен влак от 
москва за санкт Петер-
бург, където загинаха 26 
души, а десетки бяха ране-
ни.

▶

полагаме, показва, че това 
е терористична атака”, обя-
ви президентът Дмитрий 
Медведев. Той нареди на 
властите да засилят охра-
ната на другите две мос-
ковски летища, както и на 
други транспортни възли, 
включително метрото, ко-
ето стана обект на подобна 
атака преди по-малко от 
година. Държавният глава 
отложи и пътуването си 
за Давос, където в сряда 
започва Световният иконо-
мически форум.

До редакционното при-
ключване на броя от руско-
то здравно министерство 
бяха съобщили за 31 заги-
нали и около 130 ранени. 
Оттам казаха също, че на 
мястото са били изпратени 
56 линейки.

Авиокомпании
До „Домодедово” в момен-
та летят общо 77 авиоком-
пании, които обслужват 241 
международни и вътреш-
ни линии. Веднага след 
експлозията бяха спрени 

всички полети от летище-
то, а пристигащите бяха 
пренасочени към другите 
два аеропорта на руската 
столица. Самолетите от 
летище София за Москва 
не кацат на „Домодедово”, 
каза оперативният директор 
Николай Кабакчиев, цити-
ран от Агенция „Фокус”. Те 
летят до другите московски 
летища - „Шереметиево” и 
„Внуково”. На софийското 
летище няма промяна в по-
летите заради ситуацията 
на „Домодедово”.  
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Хлебопроизводители поискаха 
фискална връзка с НАП

Всеки хлебопроизводител 
да бъде задължен да въведе 
онлайн връзка в реално вре-
ме на фискалните си апара-
ти със системата на НАП, 
както беше направено за 
бензиностанциите. Това 
поискаха от Българската 
браншова камара на индус-
триалните хлебопроизводи-
тели и сладкари в България. 
Писмо с исканията си те са 
изпратили до финансовия 
министър Симеон Дянков 
още през лятото на мина-
лата година. Все още обаче 
нямат отговор и според тях 
не са предприети никакви 
мерки в тази насока.

Мярка срещу  
сивия сектор
Хлебопроизводителите 
предлагат при неспазване 
на изискването за свързва-
не на касовите апарати със 
системата на НАП да се 
затварят производствените 
цехове. Индустриалните 
хлебопроизводители дър-

жат 70% от пазарния дял 
на хляб и хлебни изделия. 
В камарата членуват во-
дещи производители като 
„Нилана”, „Симид”, „Доб-
руджански хляб”, „МИО” 
и др. Според членовете на 
браншовата организация 
само онлайн връзката в 
реално време с НАП ще 
ги избави от сивия сектор. 
Чрез връзката от приход-
ната агенция ще могат да 
контролират какви количе-
ства хляб са произведени 
и дали те отговарят на 
пуснатите в търговската 
мрежа. 

И още добри  
намерения
Според камарата другите 
мерки за борба със сивите 
производители в бранша са 
да се премахнат  натурал-
ната рента и продажбата 
на хляб с купони, както и 
изцяло преминаване към 
банкови разплащания при 
покупката на брашно. 

Вторник 25 януари 2011  pari.bg

Съсобственик в inews.bg е купил 10.5% от „Агро Финанс” 

Свързването с 
данъчните и по-нисък 
ДДС ще ликвидират 
сивия сектор, твърдят 
хлебарите

Дял от 27% в агро-
фонда наскоро при-
доби Корпоративна 
търговска банка 

Неизвестното дружество 
„Никкомерс 01” ЕООД е 
купило 10.46% от капитала 
на „Агро Финанс” АДСИЦ. 
Това стана ясно от съобще-
нието на един от най-голе-
мите фондове за имоти на 
фондовата борса до инвести-
ционната общност. Сделката 
най-вероятно е сключена на 
регулирания пазар на БФБ на 
14 януари, когато мина по-
редният голям пакет книжа 
на фонда за имоти.

Купувачът  
и медиите
Справка в Търговския 

регистър показва, че ед-
ноличен собственик на 
„Никкомерс 01” е Нико-
лай Николов. За 2009 г. 
дружеството има 1.3 млн. 
лв. приходи, а за 2008 г. 
оборотът е бил 2.7 млн. 
лв. Печалбата намалява от 
402 хил. лв. през 2008 до 
166 хил. лв. през 2009 г.
„Никкомерс 01”, което се 
занимава с търговия, внос, 
износ, хотелиерство и ресто-
рантьорство, е собственик и 
на медия. Дружеството има 
50% от капитала на „3Бей.
бг” АД, което от своя страна 
е собственик на информаци-
онния сайт inews.bg. Другите 
50% в медията са на „Спор-
та.бг”.

Засилена търговия
Засилената търговия с ак-

ции на „Агро Финанс” 
започна през октомври, 
когато мажоритарният 
собственик на Корпора-
тивна търговска банка АД 
- „Бромак” ЕООД, купи 
6.97 млн. акции на фонда, 
или 21.63% от капита-
ла. Два месеца по-къс-
но дружеството, което е 
собственост на Цветан 
Василев, продаде акци-
ите си именно на КТБ. 
Трезорът успя да купи 
общо 27.4%. По този на-
чин банкерът навлезе и 
в бизнеса със земеделска 
земя. Така големите сдел-
ки с акциите на агрофонда 
през октомври и декември 
миналата година се оказа-
ха вътрешнофирмени за 
групата компании около 
КТБ.

Председателят на браншовата камара Николай Тапаров показва хляб, произведен в Германия, който у нас се 
продава по седем лева за килограм. Според производителите българският хляб е в пъти по-евтин и качествен
 снимка БоБи ТошеВ

▶

В края на ноември миналата година „Агро Финанс” е собственик на 131 112 декара 
земеделска земя, в които са инвестирани 37.15 млн. лв.               снимка емилия косТадиноВа

▶

КоМПАНИИ 
И ПАЗАрИ

решения
„Райфайзен” 
пуска още 4 
взаимни фонда  
Комисията за финансов 
надзор разреши на управля-
ващото дружество „Райфай-
зен Кепитъл Мениджмънт” 
- Австрия да започне да 
предлага на българския па-
зар дялове на още 4 взаимни 

фонда. Това са колективните 
схеми „Райфайзен-Активни-
Стоки”, „Райфайзен-Енер-
гийни-Акции”, „Райфайзен-
Защита от Инфлация-Фонд” 
и „Райфайзен-Инфраструк-
турни-Акции”. На своето 
заседание регулаторът е взел 
и лиценза за извършване на 
дейност като инвестици-
онен посредник на „ЕФГ 
Секюритис България” ЕАД. 
Дружеството само е поис-

кало да спре дейността си. 
Финансовият надзор одобри 
и проспектите за увели-
чение на капитала на три 
дружества. Това са „Асенова 
крепост” АД, „Фонд за 
енергетика и енергийни ико-
номии - ФЕЕИ” АДСИЦ и 
„Инвестор.БГ” АД. Общата 
сума, която ще се опитат да 
съберат трите дружества 
от капиталовия ни пазар, е 
19.75 млн. лв.

 

„Никой не може да каже 
колко са производителите 
в сивия сектор. Те оба-
че държат около 30-40% 
от пазарния дял”, обяви 
изпълнителният директор 
на „Добруджански хляб” 

Дора Малева. Според 
нея производителите на 
хляб от сивия сектор не 
са регистрирани по ДДС 
и съответно не го плащат. 
Следващата мярка, която 
ще помогне за премахване 

на сивия сектор, е да се 
намали ДДС за производ-
ството на хляб. „Просто 
няма да има смисъл да не 
плащат данъци. Освен това 
от такава мярка ще спечели 
и крайният потребител, 

защото от 72 ст. доставна 
цена ДДС е 12 стотинки 
и макар и малко, ще има 
намаление на цената на 
хляба”, каза Малева. 

Красимира Янева 
още по темата четете на стр. 21
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Броят на сделките с имоти 
през 2011 г. ще се увели-
чи, прогнозират от раз-
лични агенции за имоти.  
Те посочват 2009  като 
най-тежката година за 
имотния пазар, която е 
последвана от година на 
слаб ръст в броя на реали-
зираните сделки. Въпреки 
това обаче на пазара липс-
ват силно оптимистични 
очаквания. 

Само от нужда
Ако 2009 и 2010 бяха 
годините на купувача на 
имотния пазар, 2011 ще 
е годината на сделките 
по необходимост. Това 
твърдят от две от най-го-
лемите агенции за имоти - 
„Адрес” и „Явлена”. „Ще 
се купуват и продават 
имоти само тогава, когато 
е напълно наложително 
това да се случи”, твърди 
управителят на „Явлена” 
Страхил Иванов. 

На жилищния пазар ос-
новните купувачи ще се 
сдобиват със своя първи 
дом. Мнозинството от ку-
пувачите ще останат бъл-
гарите, като от чужденците 
в ролята на купувачи ще 
влизат само руснаците. 

накъде ще  
„тръгнат” цените
Според прогнозите може 
да се очаква лек спад на 
цените, но като цяло и 
продажните, и наемните 
нива ще ударят дъното. 
Сега цените на имотите 
в София, Варна, Пловдив 
и Бургас са се върнали на 
нивата от 2006 г., показват 
данните на „Адрес”. На-
пример средната цена на 
кв. м в София за 2010 г. 
е 731.33 EUR, във Варна 
- 718.64 EUR, в Пловдив 
- 551.13 EUR, и в Бургас 
- 507.80 EUR. 

Леко повишение може да 
се очаква в края на годи-
ната. Такова обаче ще има 
при качествените имоти, 
които са с добро место-
положение, добър изглед, 
транспортни връзки и т. 
н. От „Явлена” прогнози-
рат и лек ръст в цените 
на луксозните имоти, за 
които има макар и малко 
търсене. 

печелившите и 
губещите квартали
В София най-търсени ще 
бъдат кварталите, в ко-
ито минава метрото или 
ще минава през 2012 г., 
твърдят изпълнителният 
директор на „Адрес” Цве-
телина Тасева и управите-
лят на „Явлена” Страхил 
Иванов. 

„Вече се забелязва спад 
на интереса и цените в 
централните квартали, ка-
то „Лозенец”, за сметка на 
тези около първия диаметър 
на метрото и този, чийто 
строеж започва в близко бъ-
деще. Макар и плахо, вижда 
се раздвижване в цените 
в районите, през които ще 
мине третият диаметър на 
софийското метро”, твърди 
Страхил Иванов. Думите 
му бяха потвърдени и от 
Цветелина Тасева. 

„Според купувачите 
имотите в елитните квар-
тали „Лозенец”, „Изток” 
и „Изгрев” са прекалено 
скъпи. Клиентите предпо-
читат да си купят жилище 
в „Дианабад”, „Мусагени-
ца” или дори „Младост”, 
защото имат бърза транс-
портна връзка с метрото”, 
обясни изпълнителният 
директор на „Адрес”. 

Енергийна  
ефективност
„Очаквам през тази годи-
на имотният пазар да се 
европеизира като начин 
на работа. Налагат се ев-
ропейските изисквания за 
енергийна ефективност на 
сградите и всички нови 
строителства трябва да 
имат енергиен паспорт за 
ефективност”, сподели Ст-
рахил Иванов. По думите 
му купувачите ще поставят 
все по-често и изискването 
за такъв паспорт.

красимира Янева

Скъпите столични 
райони „Лозенец”, 
„Изток” и „Изгрев” 
стават нежелани от 
купувачите

2011 ще е година 
на сделките  
от необходимост 

4-6
▶ процента са 
поевтинели през 
последната година 
жилищата в четирите 
най-големи града на 
страната 
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2011 ще е година 
на сделките  
от необходимост 

Тази година 
започна слабо
Пазарът за имоти 
показва тенденция 
за сегментиране в три 
основни посоки. Най-
силно се търсят офиси, 
после жилищни площи. 
Миналата година беше 
нетипична за пазара за 
недвижимо имущество. 
Принципно слабият от-
към продажби декември 
беше особено силен, а 
октомври и ноември сла-
би. Тази година започна с 
много слаб старт.

Най-големият проблем 
пред пазара е липсата на 

Страхил иванов, 
управител на агенцията за 
недвижими имоти „Явлена”

перспективи за инвести-
ции и това, че в близко 
бъдеще не се очертават 
такива. Пазарът все още 
не е излязъл от криза-
та. Интересите са към 
съвсем малко обекти, 
предимно курортни сели-
ща по Черноморието, и 
са от руски инвеститори. 
Кризата не е свършила за 
нас и очакваме 2011 да е 
година на необходимите 
сделки.  

До пролетта на 2012 г. ръстът в цените ще е скромен - 2-5%
До пролетта на 2012 г. 
средните цени на имоти-
те в страната ще преминат 
към тенденция на нара-
стване в рамките на 2-5%. 
От началото на 2011 г. има 
активизация на интереса 
на купувачите, както и 
засилено предлагане на 
имоти за продажба и под 
наем. Това говори, че всич-
ки, които са изчаквали, 
вече се връщат към пазара 
и търсят добри сделки. 

През 2010 г. спадът в 
цените на имотите на 

В София 
около 30% 

от продажбите са в 
комплекси от затво-
рен тип

полина Стойкова, 
оперативен директор  
на „Бългериан пропертис” 

база реализирани сделки 
през 2010 г. забави темп и 
средно за годината е 8.3% 
спрямо 2009 г. За срав-
нение средният спад на 
цените през 2009 г., който 
нашата компания отчете, 
беше 36%. Нашата агенция 
има 10% ръст в броя на 
реализираните продажби 
на имоти в цялата страна 
спрямо 2009 г. Най-много 
реализирани сделки за 
покупки на имоти има през 
четвъртото тримесечие 
- с около 20% повече от 
предходното.

В София около 30% от 
продажбите са в компле-
кси от затворен тип, като 
това са предимно апарта-
менти във високи ценови 
клас. Прави впечатление, 
че има завръщане на 
интереса към апартаменти 
в централните части на 
столицата. Този интерес 
беше значително намалял 
през 2009 г. 

От средата на 2010 г. се 
забеляза оживление на 
имотния пазар и в другите 
големи градове на стра-

ната освен в София. Това 
оживление обаче все още 
е далеч от динамиката и 
зрелостта на пазара в сто-
лицата. Все пак можем да 
кажем, че интересът към 
апартаменти във Варна, 
Бургас, Пловдив, Велико 
Търново и други градове 
леко се засили и се реали-
зираха сделки с апартамен-
ти в порядъка между  
20 000 и 40 000 EUR. 

Има стабилни ценови 
нива в Банско, но липсва  
динамика на пазара. 27% е 

спадът в средните цени на 
закупените апартаменти в 
„Слънчев бряг” и околните 
курорти и ръст на интереса 
и продажбите. 18.8% е нама-
лението в средните цени на 
продадените селски имоти.

През 2010 г. има увели-
чение на дела на руските 
купувачи сред чужде-
нците, купуващи в Бълга-
рия, с около 40% спрямо 
2009 г. и тотално отдръп-
ване на британските ку-
пувачи от имотния пазар 
в България.  

Сделките за наем нараснаха с 43%
Спадът на цените на 
имотите в четирите най-
големи града на страната 
- София, Пловдив, Варна 
и Бургас, е в рамките на 
4-6%. Загубата е натру-
пана основно в първото 
шестмесечие на годината. 
През второто полугодие 
вследствие редица пози-
тивни фактори, основният 
от които е усещането за 
„излизане от кризата”, 
което банките предадоха 
на останалите участници 
на пазара, броят на покуп-
ко-продажбите нарасна. 
Така към края на периода 
ние отчитаме 7% ръст на 
покупко-продажбите на 
годишна база и 43% скок 
при наемите. 

Покупките на къщи 
заемат дял, близък до този 
отпреди кризата - 6.2% от 
всички сделки за 2010 г. 
при 2.2% за 2009 г. 

8% продават 
жилища 

заради неплатени 
сметки от 
наемателите

Цветелина Тасева,
изпълнителен директор на 
„Адрес”

сметки за комунални ус-
луги и просрочени наемни 
вноски, което ги принуди 
да изкарат имотите за про-
дажба. През 2010 г. 8% от 
продавачите, регистрирани 
в „Адрес”, са били от тази 
група.

В София 23% от хората 
купуват по-голям имот, 
след като са продали по-
малък. Други 11% се пре-
местват в по-атрактивен 
или просто по-подходящ за 
тях район. Тези хора също 
са в групата на реализира-
щите двойни сделки - т. е. 
продават и след това ку-
пуват, най-често като при-
бавят към получените от 
сделката пари свои спес-
тени средства. Намаляващ 
дял - 6% - заемат идващите 
от други населени места. С 
1% повече са онези, които 
продават голямо жилище и 
купуват по-малко, защо-

то нямат потребност от 
тежестта на огромния си 
апартамент, но се нуждаят 
от средства за ежеднев-
ните си нужди или имат 
по-добри идеи за тяхно-
то инвестиране. Почти 
половината от купувачите 
- 46%, са хора, за които 
това е първи дом. 73% от 
тях са бивши наематели, 
останалите са живеели в 
имот на родителите си или 
на други свои близки. 

Едва 32% от 
купувачите имат всич-
ките необходими средства. 
Останалите хора търсят за-
емен капитал - в различен 
процент и под различна 
форма. „Заемите от родни-
ни намаляват до минимум, 
като през 2010 г. едва 0.8% 
от купувачите споделят за 
подобна подкрепа. Така ро-
лята на банките на пазара 
на жилища се засилва.   

▶ Сделки по тип имот  
за странатаТърсят се ипотеки 

за до 70% от цената
В края на 2010 г. 
вследствие забелязаната 
стабилност в цените на 
имотите се е увеличило 
количеството отпуснати 
ипотечни кредити. Това 
показва доклад на ОББ за 
жилищните кредити. 

Средните лихви са 
около 7-8% в левове и 
8-8.5% в EUR. Наблюдава 
се тенденцията клиентите 
на банката да търсят 
по-малък процент 

Борислав Гостев, 
ръководител на сектор  
„Продажба трети страни” в ОББ

финансиране от нейна 
страна - от 65 до 70% от 
цялата сума. 

Спад се наблюдава и в 
средната кредитна сума 
- 7%, до 34 хил. EUR. 
В момента над 90% от 
ипотечните кредити са за 
жилищни нужди на частни 
лица.  

Изминалата година 
донесе на наемодателите 
смени на наемателите. 
Част от собствениците на 
жилища, предназначени 
за отдаване, се сблъскаха с 
проблемите от неплатени 

Тип имот 2008 2009 2010

Двустаен	 33,60%	 35,62%	 38,29%

Тристаен	 19,95%	 14,56%	 22,90%

Парцел	 15,84%	 8,65%	 9,68%

Едностаен	 10,27%	 20,25%	 14,69%

Къща	 7,26%	 2,25%	 6,22%

Офис	 4,57%	 4,98%	 0,95%

Многостаен	 2,82%	 1,82%	 1,30%

Студио	 1,39%	 5,62%	 0,61%

Друго	 4,31%	 6,25%	 5,36%

Източник:	"Адрес	недвижими	имоти"
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За последните шест 
месеца средствата във 
фонда са се увеличили 
едва с 2.3 млн. лв., и 
то само от лихви

В последните шест месеца 
не е имало нито лев транс-
фер на средства от държа-
вата към Държавния фонд 
за гарантиране на устой-
чивостта на държавната 
пенсионна система (т. нар. 
Сребърен фонд), показва 
отчетът на фонда, публи-
куван на сайта на Минис-
терството на финансите. 
В края на миналата година 
средствата във фонда, чия-
то цел е да подпомага и да 
гарантира устойчивостта 
на държавната пенсион-
на система, са почти 1.684 
млрд. лв. Те се натрупват от 
приходите от приватизация, 
от концесии, както и 25% от 
бюджетния излишък, ако 
обаче има такъв.

Доходност, близка до 
нула
За последните шест месеца 
парите в „Сребърния фонд” 
са се увеличили единстве-
но с лихвите, които плаща 
БНБ за това, че всички па-
ри на фонда са на депозит 
в централната банка. През 

четвъртото тримесечие БНБ 
е платила 1.7 млн. лв. лихви, 
а в периода юли - септември 
- едва 600 хил. лв. Така през 
втората половина на годи-
ната средствата в схемата 
са нараснали едва с 2.3 млн. 
лв. на фона на активи за 
близо 1.7 млрд. лв. За цялата 
2010 г. трансферите от дър-
жавния бюджет са 57.2 млн. 
лв., а лихвите по депозита в 
БНБ - 3.4 млн. лв. Парите на 
„Сребърния фонд” досега не 
са били инвестирани по друг 
начин, освен да се държат на 
ниска лихва в БНБ. В пери-
ода 2007-2010 г. централната 
банка е изплатила общо 33.4 
млн. лв. лихви.

Бъдеще
Липсата на приватизаци-
онни сделки и бюджетният 
дефицит се очертават като 
основната причина за спре-
ните парични потоци към 
„Сребърния фонд”. Наме-
ренията на правителството 
за приватизация на големи 
енергийни дружества едва 
ли ще донесат постъпле-
ния във фонда, тъй като се 
предлага раздържавяването 
да стане през Българската 
фондова борса. По този 
начин средствата ще постъ-
пят директно в държавния 
бюджет и само ако прави-

телството реши, може да 
пренасочи част или всички 
от тях към схемата.

Все още на „Сребърния 
фонд” му е забранено да 
инвестира в България с из-
ключение на банкови депо-
зити. Тази тенденция е на 
път да се промени. Поне 
това показват намеренията, 
изказани от финансовия ми-
нистър Симеон Дянков по 
време на първото заседание 
на управителния съвет на 
фонда под председателство-
то на финансовия министър. 
На срещата основна крат-
косрочна задача беше да се 
повиши доходността на схе-
мата. Именно финансовият 
министър се обяви за промя-
на в нормативната уредба, 
която да позволи на фонда 
да инвестира в българската 
икономика. Участниците 
на капиталовия пазар, ико-
номисти и анализатори не-
веднъж са се обявявали за 
подобна промяна с мотива, 
че парите на българските 
граждани трябва да фи-
нансират българската, а не 
чужди икономики. Според 
тях дори и забраната не из-
ключва големи загуби от ин-
вестиции на външни пазари, 
тъй като и те загубиха много 
през кризисните години.

атанас Христов

Приходите в „Сребърния фонд” пресъхнаха

Инвестицията на Toshiba  
у нас остава 37.6 млн. EUR
Компанията има намерение да придобие български фирми с опит в изграждането 
на ВЕИ проекти, както и да изгражда други подобни проекти в бъдеще
Инвестицията на Тoshiba в 
соларния парк, който ком-
панията ще изгражда край 
Ямбол, се върна на сумата 
37.6 млн. EUR. Това стана 
след подписания вчера меж-
ду Българския енергиен хол-
динг и Toshiba Corporation 
Меморандум за  разбира-
телство и сътрудничество за 
енергийно развитие. От Ми-
нистерството на икономика-
та, енергетиката и туризма 
съобщиха, че този меморан-
дум предвижда съвместна 
реализация на проекти в 
сферата на енергетиката и 
енергийната ефективност.

разминаване с първо-
началните данни
В петък японските медии 
писаха, че планираният 
обект край Ямбол ще бъде 
най-големият соларен парк 
в света, а в него ще бъдат 
инвестирани 900 млн. EUR. 
Информацията беше, че 
мощността на соларния парк 
първоначално ще бъде 50 
мегавата, а до 5 години ще се 
разрасне до 250. Още тогава 
експерти от българска страна 
коментираха, че това е силно 
преувеличено, а вчера стана 
ясно, че мощността ще бъде 
само 10 мегавата и с нея ще 

Трябва да се мисли как да се промени законът, за да се осигури възможност за 
инвестиции на „Сребърния фонд” в българската икономика, каза финансовият 
министър и председател на УС на фонда Симеон Дянков през октомври

▶

паркът ще бъде построен върху терен от около 300 дка                                     Снимка ReuteRs▶

Снимка марина ангелоВа

може да се захранват 2000 
семейства. 

Така реално нещата се 
върнаха на старото поло-
жение - лятото на 2010 г., 
когато дойде първата ин-
формация, че японска ком-
пания ще изгражда подобен 
проект у нас. Паркът ще 
бъде построен върху терен 
от около 300 дка, който се 
намира в посока село Без-
мер и е закупен от частни 
лица. Това беше обявено 
още преди около половин 
година от кмета на Ямбол 
Георги Славов. 

Единственият  
инвеститор
Единственият инвеститор 
в новата соларна централа 
ще бъде Toshiba Corporation. 
Първоначалните планове 
бяха за привличане на дру-
ги инвеститори, а според 
информацията от края на 
миналата седмица този про-
ект трябваше да се изгражда 
заедно с Tokyo Electric и 
японската търговска компа-
ния Itochu. Като инвеститор 
беше замесена и чешката 
енергийна група ЧЕЗ. 

начален старт
„Тази японска компания е 

първокласен инвеститор, 
който носи добър знак за 
България и за очаквания-
та ни да увеличим дела на 
привлечените инвестиции 
в страната през 2011 г.”, 
коментира министърът на 
икономиката, енергетиката 

и туризма Трайчо Трайков. 
По думите му този проект е 
добър знак не само за при-
влечените инвестиции в 
страната, но и за постигане 
на 16% дял на енергията от 
възобновяеми енергийни из-
точници, което е планирано 

до 2020 г. Трайков комен-
тира още, че този договор 
разкрива възможности за 
партньорство в сферата на 
„зелената” енергия, енергий-
ната ефективност и т. нар. 
умни мрежи. 

От Toshiba обявиха още, 

че планират придобиване 
на местни фирми с опит в 
изграждането на ВЕИ съо-
ръжения. Компанията има 
намерение и да изгражда 
други подобни проекти в 
страната. 

радослава Димитрова



Новото дружество 
IAG изпревари Air 
France-KLM и стана 
вторият авиопревозвач 
в Европа по пазарна 
капитализация
Компанията International 
Airlines Group (IAG), съз-
дадена след сливането 
на два от най-големите 
авиопревозвачи в Евро-
па - British Airways (ВА) 
и Iberia, бе оценена на 
5.3 млрд. GBP (8.5 млрд. 
USD) в първия ден от из-
лизането си на борсата в 
Лондон. Това даде на ком-
панията по-голяма пазар-
на капитализация от тази 
на основния й конкурент в 
Европа - Air France-KLM 
Group (5.4 млн. USD). 

Търговия
В началото на търговията 

книжата на IAG вървяха 
при цена от 286.6 пенса 
за акция на борсата в Лон-
дон, като инвеститорите 
си размениха общо 3.07 
млн. акции. След първия 
час цената нарасна с 2.3% 
до 289 пенса за акция. На 
борсата в Мадрид акци-
ите достигнаха 3.37 EUR 
на брой за 1.7 млн. про-
дадени броя. Така и там 
IAG задмина по капита-
лизация своя конкурент 
Air France-KLM Group 
(3.1 млрд. USD) и ста-
на вторият най-голям по 
пазарна стойност превоз-
вач в Европа. Първенецът 
Lufthansa се оценява на 
9.7 млрд USD.

Визия за бъдещето
IAG се надява сливането 
да доведе до икономии от 
синергия в размер на 400 
млн. EUR за следващите 

пет години. Двете ави-
окомпании са частично 
интегрирани като члено-
ве на авиационния али-
анс Oneworld и участват 
в смесено предприятие 
заедно с American Airlines. 
Според анализатори обаче 
сливането едва ли рязко 
ще повиши печалбата на 
кампаниите, поне не и в 
близките години. Резулта-
тите им ще зависят много 
повече от ситуацията в 
авиационния сектор като 
цяло.

Преговорите между ВА и 
Iberia започнаха през 2007 
г. и продължиха две години. 
Окончателният договор за 
сливането на компаниите 
беше подписан през про-
летта на 2010 г. В новосъз-
даденото IAG британският 
превозвач получи прибли-
зително 55% от акциите, а 
Iberia - 45%.  
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Пазарът оцени партньорството между British 
Airways  и Iberia на 8.5 млрд. USD

Японската Toyota остана лидер по 
продажби и през 2010 г.
Въпреки оттеглянето 
на няколко партиди 
коли компанията запа-
зи преднината си пред 
General Motors

Японската автомобилна 
компания Toyota запази 
световното си лидерство 
през 2010 г., като отче-
те най-много продажби 
в света въпреки оттегля-
нето на няколко партиди 
от пазара. С общо 8.42 
млн. пласирани автомоби-
ла Toyota отново успя да 
изпревари General Motors. 
Щатският производител 
е продал 8.39 млн. коли 
през миналата година.

Да задминеш 
първенеца
Продажбите на Toyota, 
включително на камиони 
Hino и малки автомобили 
Daihatsu, са нараснали с 8% 
спрямо 2009 г. Това се дъл-
жи основно на значителния 
ръст на пазара в Китай и 
Азия като цяло. Японската 
компания отне 80-годишно-
то лидерство по продажби 
на General Motors през 2008 
г. и оттогава насам държи 
титлата първенец.

За Toyota обаче приори-
тет са печалбата и качест-
вото. „Да си номер едно 
по продажби не е важно за 
нас”, казва говорителят на 
компанията Пол Ноласко, 
цитиран от BBC. По ду-
мите му целта на японския 
производител е да бъде 
номер едно за клиента, като 
му осигурява адекватно 
обслужване и удовлетво-
рение.

продажби
Въпреки че Toyota е из-
вестна с високото качество 
на продуктите си, ими-

▶ най-голямата автомобилна компания в света Toyota определя като свои приоритети печалбата и качество-
то, а не продажбите снимки reuters

▶ председателят на IAG антонио Васкес и главният изпълнителен директор на 
компанията Уили Уолш (в средата) са доволни от пазарния дебют на обединеното 
дружество

8.42  
▶ млн. автомобила е про-
дала японската компания 
toyota за миналата годи-
на, което е увеличение от 
8% спрямо 2009 г.

8.39  
▶ млн. коли е пласирала 
през 2010 г. щатската 
General Motors, която загу-
би лидерството си по про-
дажби през 2008 г.

джът й миналата година 
пострада сериозно заради 
проблемите с някои коли. 
Наложи й се да оттегли 
над 10 млн. автомобила от 
пазара по целия свят. Тя 
беше и единствената ком-
пания, която отчете спад 

на продажбите в САЩ за 
2010 г.

В Северна Америка 
Toyota е пласирала общо 
1.94 млн. автомобила, ко-
ето е намаление от 2% на 
годишна база. В Япония 
обаче продажбите скочи-
ха с 10% до 2.2 млн. броя 
благодарение основно на 
Prius, който стана най-тър-
сеният модел в страната. 
Продажбите на хибрид-
ния модел достигнаха  
315 669 броя, което е ре-
корден ръст от 51% в срав-
нение с 2009 г. В Китай 
компанията е продала с 
19% повече коли, откол-

кото предишната година, 
а средното увеличение в 
Азия (без Япония) е 24%.

Конкуренция
General Motors в същото 
време отчете ръст на про-
дажбите от средно 12.2% за 
2010 г., като увеличението 
е двуцифрено на пет от 
десетте ключови пазара за 
компанията. Доставките 
в Китай са нараснали с 
28.8%, а в САЩ увеличени-
ето е 6.3%. Повишение от 
12.4% е отчетено в Русия, 
а продажбите в Бразилия са 
с ръст от 10.4%. В Европа 
резултатите на компанията 

варират между различните 
страни. Докато продаж-
бите във Великобритания 
са нараснали, в Германия 
например те са намалели 
с 29.5%, а в Италия ком-
панията е пласирала с 10% 
по-малко автомобили.  

Еко
Mazda 
ще прави 
електромобил

Mazda разработва свой 
собствен електромобил, 
който трябва да се появи 
на японския пазар през 
пролетта на 2012 г.

Автомобилът ще бъде 
базиран на модела Demio 
и ще може да изминава по 
120 км с едно зареждане на 
батерията.

„смятаме, че ще е нужно 
известно време, за да се 
наложат електрически-
те коли, но със сигурност 
има търсене от хора, 
които пътуват на близки 
разстояния”, каза прези-
дентът и главен изпълни-
телен директор на Mazda 
Motor Такаши Яманучи.

От компанията отказа-
ха подробности за новата 
кола, като казаха само, 
че ще е с литиево-йонна 
батерия. Цената все още 
не е известна.

В автомобилните среди 
съществуваха съмнения, 
че Mazda ще изостане в 
разработването на скъ-
пата технология, след 
като щатският й парт-
ньор Ford Motor намали 
дела си в нея до 3.5%. 

Mazda е един от малки-
те играчи в сектора, като 
годишното й производ-
ство е около 1.2 млн. коли.

новите електрически 
коли ще се предоставят 
на лизинг основно на дър-
жавни ведомства и ком-
пании, а не на физически 
лица, казаха от Mazda.

компанията прогнозира, 
че делът на електромо-
билите на пазара ще дос-
тигне 5% до 2020 г.

▶

▶

▶

▶

▶

▶

▶

▶
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 9509 9570
Калай LME USD/т 27705 28000
Олово LME USD/т 2490 2412,5
Цинк LME USD/т 2280 2307,5
Алуминий LME USD/т 2395 2425
Никел LME USD/т 26270 26260
Алуминиева сплав LME USD/т 2251 2224,75

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1347,25 1347,9
Сребро LME USD/тр.у. 27,48 27,53
Платина LME USD/тр.у. 1820 1823
Паладий LME USD/тр.у. 820 820
Родий LME USD/тр.у. 2435 2435

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Януари	 Февруари
Суров петрол NYMEX USD/б 87,92 88,86
Брент ICE USD/б 97,41 98,68
Газьол ICE USD/т 821,5 816,75
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,71 4,71
Бензин 95 NYMEX USD/т 868 -
Нафта NYMEX USD/т 845 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Януари
Пшеница Soft Red CBT USD/т 307,36
Царевица Yellow CBT USD/т 258,30
Ечемик Feed ASX USD/т 225,05
Памук No.2 NYBOT USD/т 3570,11
Какао  NYBOT USD/т 3296,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 5225,97
Соя No.2 ICE USD/т 519,64
Захар White NYSE LIFFE USD/т 796,00

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.01.2011 г. 

Валута	 Код	 За		Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
АВСТРАЛИЙСКИ ДОЛАР AUD 1 1,48812
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,79183
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,46812
ШВЕЙЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,56441
КИТАЙСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,24437
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,73667
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62454
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,30314
ХОНГКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,91786
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,64609
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,08121
ИНДОНЕЗИЙСКА РУПИЯ IDR 10000 1,64960
ИНДИЙСКА РУПИЯ INR  100 3,30759
ЯПОНСКА ЙЕНА JPY 100 1,78321
ЮЖНОКОРЕЙСКИ ВОН KRW 1000 1,29502
ЛИТОВСКИ ЛИТАС LTL 10 5,66448
ЛАТВИЙСКИ ЛАТ LVL 1 2,75547
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,20780
МАЛАЙЗИЙСКИ РИНГИТ MYR 10 4,77206
НОРВЕЖКА КРОНА NOK 10 2,48470
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,10812
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,37456
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,89839
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,56404
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,85528
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,17769
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,13923
ТАЙЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,94496
ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,60860
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,49163
ЮЖНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,19236

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИЙСКИ ДОЛАР AUD 1 1,42866 -0,00250
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,61713 -0,03507
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,44898 -0,00247
ШВЕЙЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,50576 0,00278
КИТАЙСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,18981 -0,00743
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 8,07560 0,02195
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62422 0,00011
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 1 2,29665 -0,00907
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 10 1,84844 -0,00893
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 2,64480 -0,00018
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 1000 7,13754 0,00572
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 10000 1,58765 -0,00878
ИНДОНЕЗИЙСКА РУПИЯ IDR 10 3,97785 -0,00413
ИНДИЙСКА РУПИЯ INR 100 3,15864 -0,01219
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000
ЯПОНСКА ЙЕНА JPY 100 1,73913 -0,00918
ЮЖНОКОРЕЙСКИ ВОН KRW 1000 1,28415 -0,00667
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИЙСКИ ЛАТ LVL 1 2,78212 0,00198
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,19619 -0,00263
МАЛАЙЗИЙСКИ РИНГИТ MYR 10 4,71137 -0,01583
НОРВЕЖКА КРОНА NOK 10 2,48107 0,00283
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,09442 -0,00165
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,23112 -0,02171
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 5,04470 -0,00286
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,58416 -0,00397
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,82683 -0,00222
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,18455 0,00146
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,12294 -0,00350
ТАЙЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,65463 -0,05753
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,19871 0,02029
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,44118 -0,00533
ЮЖНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,04026 0,01391
ЗЛАТО (1 ТРОЙ УНЦИЯ) XAU 1 1943,71000 1,61000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 25.01.2011 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

157,55 156,78 156,02 155,63 153,71 153,71   
11,78 11,72 11,66 11,63 11,49 11,49   
82,96 82,55 82,15 81,75 80,54 80,54   
103,30 102,80 102,30 101,79 100,29 100,29   
800,02 796,14 792,25 788,37 776,72 776,72   
191,78 190,87 189,96 189,04 182,65 182,65   
87,00 86,58 86,16 85,74 83,65 83,65   
167,54 166,74 165,93 165,13 161,10 161,10   
343,98 342,34 340,70 339,07 327,60 327,60   
205,25 204,28 203,30 202,32 195,48 195,48   
255,38 254,16 252,95 251,73 243,22 243,22   
99,34 98,87 98,39 97,92 94,61 94,61   
239,33 238,19 237,05 235,91 227,93 227,93   

до	15.00	ч.	на	21.01.2011	г.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Елана Еврофонд
ДФ Елана Глобален Фонд Акции
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ-Авангард
ДФ ПИБ-Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 07.08.2010 до 16.08.2010
Лимитиран период” от 17.08.2010 до 14.11.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси

ДФ Статус Глобал ETFs
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

Смесен - балансиран 5.0239 5.0490  5.2249 5.0239 4.9234   1.42% 15.59% 0.85% -20.44% 21.01.2008
фонд в акции 7.5258 7.5634  7.8268 7.5258 7.3753   -0.45% 13.99% 7.97% -9.02% 23.01.2008
фонд в акции 10.1883 10.3411  10.5958 0.0000 0.0000   0.07% 0.09% 1.21% 1.40% 23.09.2009
             
фонд в акции 2.2815    2.2815    2.77% 29.31% -9.21% -52.40% 12.11.2007
Смесен - балансиран 2.6930    2.6930    3.44% 25.85% -9.65% -45.70% 12.11.2007

Фонд на паричен пазар 11.5240  11.5182  11.5009 11.5124 11.5124 11.5182 0.41% 0.10% 6.77% 6.35% 06.10.2008
Смесен - балансиран 10.9761  10.9215  10.8123 10.8669  0.0000 1.20% 10.75% 1.77% 3.95% 06.10.2008
фонд в акции 10.2809  10.2298  10.0764 10.1275  0.0000 1.81% 12.76% -0.25% 1.00% 06.10.2008
             
Смесен - балансиран 13.9684    13.8301    2.07% 5.86% 2.68% 6.54% 14.12.2005
фонд в акции 8.5273    8.4429    5.77% 11.00% 1.81% -2.95% 01.03.2006
фонд в акции 4.3833    4.3399    0.15% 13.48% -24.97% -16.65% 21.06.2006
фонд в акции 8.2279    7.9883    2.35% 11.90% 1.25% -7.68% 05.02.2008
фонд в акции 11.6224    11.2839    3.12% 12.86% 6.33% 4.15% 05.02.2008
Фонд на паричен пазар 12.3140    12.3140    0.37% 0.22% 7.94% 8.74% 03.06.2008
      до 2 г.  над 2 г.      
Смесен - балансиран 82.7496    82.4600  82.7496  0.06% 1.14% -1.16% -4.14% 20.11.2006
фонд в акции 49.2009    48.9549  49.2009  0.80% 2.00% -5.95% -12.19% 20.11.2006
фонд в акции 64.5962    64.2732  64.5962  -0.01% 4.96% -15.64% -10.73% 03.10.2007
             
фонд в акции 100.0100    98.5210    1.78% 3.01% -3.02% -0.19% 04.01.2007
Смесен - балансиран 79.3213    78.1403    0.04% 2.30% -4.83% -6.64% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.33197    1.32931    0.53% 0.69% 5.90% 5.70% 01.12.2005
Смесен - балансиран 1.11096    1.10432    1.21% 3.77% 2.70% 2.00% 01.12.2005
фонд в акции 0.79053    0.77879    2.44% 7.93% 1.20% -4.87% 01.03.2006
Смесен - консервативен 0.76051    0.75597    0.71% 2.85% 3.45% -9.14% 07.03.2008
Смесен - консервативен 1.05891    1.05574    0.21% 0.34% 2.96% 3.26% 07.05.2009

Смесен - балансиран 101.7503    100.7379    1.89% 6.26% -2.57% 0.24% 07.12.2005
Смесен - балансиран 105.7959    104.7433    1.55% 5.36% -4.71% 1.06% 06.03.2006
фонд в акции 87.3853    86.0843    3.25% 9.03% -4.78% -1.20% 20.06.2005
Фонд на паричен пазар 125.3652    125.3652    0.53% 0.36% 8.30% 7.23% 31.10.2007
Смесен - консервативен 94.4468    94.0693    -0.40% 1.71% 3.02% -1.93% 01.02.2008
Смесен - консервативен 108.5544  108.4460  108.1207  108.4460  0.43% 0.34% 5.63% 5.30% 01.07.2009
фонд в акции 101.7853  100.7775  0.0000  0.0000  N/A N/A N/A N/A 15.11.2010
 
Смесен - балансиран 5.0654     5.0350     4.12% 7.56% 2.37%*** 5.24% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 1.0046  0.9997   0.9972  0.9922     6.07% 13.06% -4.89%*** -0.32% 01.06.2009

Фонд на паричен пазар 10.0244    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
Смесен - балансиран 18.3224     18.1946     3.88% 7.07% -1.72% 10.09% 28.09.2004
фонд в акции 11.4142    11.2556     5.42% 9.18% -5.13% 2.52% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.1496     1.1326     1.03% 10.38% -14.41% 1.14% 10.05.2004
фонд в акции 0.8769     0.8639    4.31% 17.72% 17.59% -3.34% 04.10.2006
фонд в акции 1.1260     1.1094    3.69% 10.08% 23.24% 3.34% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 132.0158  131.8185  131.5554    -0.07% 3.16% 3.54% 5.97% 04.05.2006
Смесен - балансиран 14.5798  14.5798  14.4354    1.81% 8.09% -3.54% 2.23% 17.12.2004
фонд в акции 0.7945  0.7867  0.7789    3.25% 15.10% 4.72% -5.15% 04.05.2006
             
Смесен - балансиран 831.8003    825.5774    1.36% 3.76% 5.42% -6.28% 09.05.2008
фонд в акции 747.5160    741.9236    1.53% 4.29% 4.18% -9.38% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.5887    11.5887    0.41% 0.94% 6.04% 3.00% 30.01.2006
Смесен - балансиран 127.9727    127.9727    2.65% 4.98% 7.56% 3.17% 30.01.2005
фонд в акции 7.5818    7.5818    4.96% 10.04% 9.18% -5.40% 30.01.2006
фонд в акции 10.5773    10.5773    1.65% 3.09% 4.95% 2.87% 30.01.2009
           
фонд в акции 7.8919    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв
фонд в акции 0.5833  0.5804  0.5775    3.14% 8.54% 10.27% -15.73% 19.11.2007
Смесен - балансиран 0.7772  0.7745  0.7718    1.97% 3.66% 3.82% -7.72% 19.11.2007
Смесен - консервативен 1.0152  1.0137  1.0122    0.65% 0.93% 4.82% 0.43% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
Фонд на паричен пазар 1.2892  1.2873 1.2854    0.36% 0.12% 6.03% 5.34% 16.03.2006
фонд в облигаци 1.3088  1.3049 1.3010    0.24% 0.69% 6.21% 5.63% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.8750  0.8715 0.8680    0.50% 2.73% 0.57% -2.79% 16.03.2006
фонд в акции 0.6461  0.6429 0.6397    1.20% 4.92% -4.37% -8.70% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.7333  0.7333 0.7275    1.67% 3.78% -4.11% -10.12% 11.02.2008
Фонд на паричен пазар            19.01.2010
 0.0000  0.0000 0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0518  1.0507 0.9982    0.29% 0.24% 5.07% 5.04% 

Фонд на паричен пазар 1.1952   1.1952    0.34% 0.14% 4.07% 3.76% 15.11.2005
Смесен - балансиран 1.0507   до 90 дни  над 90 дни  0.62% 3.07% 3.85% 0.75% 12.09.2005
    1.0350  1.0455      

Смесен - балансиран 7.9613   7.9613    2.94% 8.67% -4.21% -4.54% 01.03.2006
фонд в акции 6.9104   6.9104    4.85% 8.56% -2.41% -7.26% 01.03.2006
фонд в акции 3.0272   3.0272    1.02% 13.36% 5.68% -26.93% 05.04.2007
Смесен - консервативен 10.6188   10.6188    0.58% 2.09% 1.98% 2.88% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7777 0.7739 0.7719 0.7662 0.7662 0.7700  0.7509 1.12% 11.43% 1.06% -5.53% 22.05.2006
фонд в акции 0.4433 0.4411 0.7719 0.4367 0.4367 0.4389  0.4280 4.62% 13.70% 1.96% -19.90% 02.05.2007
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 115.1397  113.7252  112.8765    -0.82% N/A N/A N/A 03.05.2010
           
фонд в облигаци 314.9567    314.0133    0.33% 3.52% 0.48% 6.44% 17.11.2003
 13.2933    13.0313    0.39% 3.39% 1.22% 5.45% 27.12.2005
Смесен - балансиран 12.1516    11.7942    0.86% 6.15% -0.76% 3.51% 27.12.2005
фонд в акции 8.9595    8.6960    1.87% 11.45% 2.88% -2.42% 07.09.2005
Смесен - балансиран 21.1665    21.1665    1.49% 4.56% 4.41% 1.73% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.8338    6.7996    -1.66% 5.94% 2.02% -9.92% 01.06.2007
Смесен - балансиран 8.2357    8.1945    -2.17% 6.07% 2.26% -5.19% 01.06.2007
фонд в облигаци 11.8817    11.8521    0.13% 1.44% 9.18% 5.15% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.2542    1.2291    2.56% 5.42% 1.98% 5.34% 18.09.2006
Смесен - балансиран 1.1140    1.1028    2.32% 5.04% 5.55% 4.20% 10.06.2008

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 25.01.2011 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция или 
един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на Нет-
ната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	25/01/2011

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,298561 € 1,324532 € 1,292068
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,962980 € 0,982240 € 0,958165

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,892975 € 0,910835 € 0,888510

Цените са валидни за поръчки, подадени на 20/01/2011 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	25/01/2011
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,152317 лв. 1,152317 лв. 1,152317 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 25/01/2011 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска
Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,37 1,37 1,37 1,35
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,85 0,85 0,85 0,85
ЯПОНСКА ЙЕНА JPY 112,77 112,79 112,91 112,23
ШВЕЙЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,29 1,3 1,31 1,3
НОРВЕЖКА КРОНА NOK 7,9 7,9 7,94 7,88
ШВЕДСКА КРОНА SEK 8,97 8,97 8,98 8,95
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,36 1,36 1,36 1,35
АВСТРАЛИЙСКИ ДОЛАР AUD 1,37 1,37 1,38 1,37
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 274,48 274,65 275,52 273,46
ЧЕШКА КРОНА CZK 24,21 24,23 24,35 24,19
РУСКА РУБЛА RUB 40,77 40,79 40,79 40,44
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 3,88 3,88 3,89 3,86

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
Данни от 17.00 ч българско време на 24.01.2011 г.

21.01.2011	г.

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	24.01.2011	г. Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0507	лв. 1.0350	лв.		 1.0455	лв. 	0,62	% 3,85	%

Сентинел	-	Рапид 1,1952	лв. 1,1952	лв. 0,34	% 4,07	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	21	януари	2011	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

УД	РЕАЛ	ФиНАНС	
АСЕТ	МЕНиДжМъНТ

Взаимен	Фонд Валута
Емисионна	стойност	за	1	дял Доходност

до	50000 над	50000	до	
100000

над	
100000

от	началото	
на	годината	

ДФ	Реал	Финанс	
Балансиран	Фонд BGN 0.7436 0.7421 0.7399 -1.54%

ДФ	Реал	Финанс	
Високодоходен	Фонд BGN 0.7001 0.6987 0.6966 -1.44%

Разходите за емитиране са включени в посочените цени и са:
- до 50000 лв. разходите за емитиране са в размер 0.5% от НСА на дял.
- до 100000 лв. разходите за емитиране са в размер 0.3% от НСА на дял.
- над 100000 лв. няма разходи за емитиране.

Цените са валидни за поръчки подадени на 21.01.2011 г. 
тел.	+359	52	653	830,	www.rfasset.eu

N/A 13.2736 12.1337 8.9463
315.5857 N/A 12.0920 8.9156
317.1581 13.1623 N/A 8.8716
317.1581 13.1623 12.0324 N/A
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Петролът поевтиня заради очакван  
ръст в доставките от ОПЕК
Суровината  
се снижи с 0.37%  
до 88.79 USD за барел 
на борсата  
в Ню Йорк

Цената на суровия петрол с 
доставка през март  продъл-
жи да пропада и в понедел-
ник, след като се понижи и 
в предишните четири тър-
говски сесии. 

Търговия
Суровината се снижи с 
0.37% до 88.79 USD за ба-
рел към 16 ч българско вре-
ме на борсата в Ню Йорк, 
след като през същия ден 
петролният министър на 
Саудитска Арабия Али ал-
Наими по време на свое 
официално изказване в Ри-
ад даде ясни индикации, 
че членовете на ОПЕК са 
готови да увеличат предла-
гането на петрол в отговор 
на очаквано повишение в 
търсенето.

Според Ал-Наими све-
товното търсене на ценната 
суровина може да нарасне 
през 2011 г. с 1.8 млн. баре-
ла, или 2%. Той потвърди 
намеренията на Организа-
цията на страните износи-
телки на петрол за намеса 
при увеличаване на тър-
сенето, за да се гарантира 
балансът между търсене и 
предлагане.

Очакване
Саудитска Арабия няма да 
допусне цената на петрола 
да се увеличи прекалено 
бързо, за да не стане жертва 
на нежелателни промени 
в търсенето, смята Еуген 
Вайнберг, експерт по су-
ровините в германската 
Commerzbank AG, цитиран 
от Bloomberg. Вайнберг 
счита страната за най-ва-
жния фактор за движението 
на петрола, тъй като тя е 
единственият играч с неиз-
ползван производствен ка-
пацитет към днешна дата.

Според Merrill Lynch 
Wealth Management ръстът 
в търсенето може да поведе 
цената на черното злато до 

заветните 100 USD за ба-
рел. Макар и да е възможно 
нефтът да се задържи над 
тази кота за известно време, 

все още няма изгледи той да 
се завърне към рекордните 
147 USD, каза пред медии 
в Хелзинки Били О’Нийл, 

един от инвестиционните 
мениджъри на компани-
ята.  

Добромир Цольов

▶ Търсенето на енергийни суровини може да накара страните от ОпЕК да увеличат добива на петрол

Експерти 
предричат 
10% ръст 
на какаото
Цената на какаото може да 
се повиши с 10% до рекорд-
ните 3510 USD за метричен 
тон според консултантската 
компания Hackett Financial 
Advisors Inc, цитирана от 
Bloomberg в понеделник. 

Миналата седмица шоко-
ладовата съставка приклю-
чи търгуването на борсата 
ICE Futures U.S. при 3184 
USD за метричен тон. Кака-
ото за последно стигна 3510 
USD през декември 2009 
г., достигайки 30-годишен 
връх.

Очакваният ръст е след-
ствие на едномесечната за-
брана за износ на суровина-
та от Кот Д’Ивоар, световен 
лидер в производството й, 
която беше наложена от 
понеделник. 

прогноза

акция на деня

6.1
процента
▶ поскъпнаха книжата на 
„Холдинг Пътища”, след 
като стана ясно, че друже-
ството е разсрочило част 
от своите дългове

регионални

Sofix: 387.31

+1.43%
Индексът поскъпна силно в края

MBI10: 2 559.08   

-0.76%   
Борсата в Македония поевтиня

BELEX15: 742.80   

+0.56%

Накратко

Водещият индекс 
▶ на Българската фондова 
борса Sofix поскъпна с 1.44% 
до 387 пункта в края на 
търговската сесия вчера, 
воден от увеличението 
в цената на акциите на 
„Доверие - Обединен хол-
динг”, Централна коопе-
ративна банка и „Химим-
порт”

акция на деня

2.4
процента
▶ паднаха привилегирова-
ните акции на Volkswagen, 
но около час преди при-
ключване на търговията 
те вече оглавяваха DAX

Световни

DAX: 7 065.13 

+0.04%
Индексът беше колеблив

Dow Jones: 11 901.50  

+0.25% 
Началото в САЩ беше силно

FTSE 100: 5 935.12

+0.66%

индекс на деня

В Германия
▶ DAX поевтиня с около 
0.6% следобед, повлечен 
надолу от автомобилна-
та индустрия, но все пак 
успя да се задържи до малко 
над 7000. BMW почти до 
послeдно се мъчеше с минус 
от 1.2% около час преди 
приключването на търго-
вията Началото беше позитивно Лондонската борса започна убедително

▶Цената на какаото 
може да се повиши до 
рекордните 3510 USD за 
метричен тон

СНИМкИ BlooMBerg
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Моментът е подходящ за ин-
вестиции в България. Много 
хора у нас биха се изсмели 
на подобно твърдение, че-
тейки ежедневно, че българ-
ският индекс Sofix е един от 
най-зле представящите се 
борсови показатели. В също-
то време според други ситу-
ацията в момента е изгодна 
за инвестиции, и то като по 
учебник, стига да знаеш на 
кого да се довериш. 

Пари има,  
липсва доверие
Пазарните фактори се ста-
билизираха, бизнес обста-
новката вече е много по-
предвидима и почти всички 
са съгласни, че сме в най-
ниската точка на депресията 
и оттук нататък предстои 
само ръст, а това е идеално 
условие за инвестиции. Но 
инвестиции няма. А всички 
знаем, че финансов ресурс 
има. През ден четем, че 
банките у нас са свръхли-
квидни, а според данни на 
БНБ в периода на кризата 
2008-2010 г. спестяванията 
на българите са нараснали 
с 4 млрд. лв. Т.е. има кеш, 
но той просто е прибран в 
safe harbors и инвеститори-
те ги е страх да го извадят. 
Причината за това е липсата 
на доверие - поне такава 
е мантрата от началото на 
кризата. И сигурно е така, 
защото човек гласува най-
честно с парите си, както 
казва един от най-популяр-
ните български инвестито-
ри Огнян Донев.

Според анализаторите 
българският капиталов па-
зар е толкова слаб, защото 
е пословичен с липсата на 
три неща - ликвидност, ка-
чествени активи и добро 
корпоративно управление. 
Ликвидността вече обсъ-
дихме, а фактите сочат, че 
мнението и по отношение на 
активите също не е съвсем 
справедливо и качествени 
активи има. „Някои ком-
пании отчитат рекордни в 
историята си приходи и това 
не е отчетено в цените на 
акциите им”, коментира през 

Има ли Стив 
Джобс у нас
Или кои са мениджърите,  
на които можем да вярваме

pari.bg   Вторник 25 януари 2011

Българският капиталов пазар е толкова слаб, защото му липсват ликвидност,                                   качествени активи и добро корпоративно управление снимка емилия костадиноВа▶

декември 2010 г. Алексан-
дър Маджиров, портфолио 
мениджър в „ОББ Асет Ме-
ниджмънт”.

Интересното е, че когато 
четях този коментар, не мо-
жах веднага да се сетя кои 
са тези компании и техните 
мениджъри, въпреки че съм 
доста информиран, защото 
по професия следя много 
медии всеки ден. А и съм 
инвеститор - поне в момента 
правя шестцифрена инвес-
тиция. Интересно е също, че 
веднага се сещам, че Apple, 
управлявана от Стив Джобс, 
отчете значителен ръст на 
печалбата си в най-кризис-
ната 2010 г. Бях информиран 
много пъти за това, макар 
че едва ли съм потенциален 
инвеститор в компанията - 
съмнявам се много българи 
да търгуват на NASDAQ. 

Репутация се гради  
с години
В тази ситуация възниква 
логично въпросът защо 
ръстът в приходите на тези 
български компании не е 
отчетен в цените на акциите 
им, а продажбите на Apple 
резултираха в рекордни цени 
на книжата на компанията 
през октомври 2010 г. За мен 
отговорът е ясен: инвести-
торите прекрасно знаят кой 
е Стив Джобс и вярват на 
неговата репутация, която е 
градена с десетилетия. Нес-
лучайно промените в здра-
вословното му състояние и 
свързаните с това отсъствия 
от управлението на Apple се 
следят с огромен интерес 
от инвеститорите и влияят 
върху цените на акциите на 
IT гиганта.

От трите проблема, ци-

тирани като основни за 
българския капиталов па-
зар - липса на ликвидност, 
качествени активи и добро 
корпоративно управление, 
очевидно най-сериозен е 
третият, тъй като задачата 
на корпоративното упра-
вление е именно да създаде 
доверие в мениджмънта на 
компанията.

За доброто 
корпоративно 
управление
У нас още преди три години 
беше създаден Кодекс за 
корпоративно управление, 
който дефинира правила и 
понятия, които да гаранти-
рат ефективно и коректно 
управление на публичните 
дружества и да им помог-
не да спечелят доверието 
на инвеститорите. Една от 
важните препоръки беше 
присъствието на „незави-
сими” директори, които да 
гарантират интересите на 
акционерите.

Документът заслужено по-
лучи позитивни оценки от 
инвеститори и мениджъри. 
Беше създадена и Нацио-
нална комисия по корпора-
тивно управление, членове 
на която станаха уважавани 
мениджъри, инвеститори 
и представители на акаде-
мичните среди. И всички в 
бранша бяха съгласни, че 
това са сериозни ходове в 
правилната посока. 

Все пак днес доверието в 
корпоративното управление 
се цитира като основен про-
блем на българския капи-
талов пазар. Което показва, 
че създаването на кодекса и 
комисията може да са пре-
красни идеи, но съвсем не 
са достатъчни за сериозна 
промяна. Всъщност това 
са само първите стъпки по 
пътя към изграждането на 
доверие у широкия кръг 
потенциални инвеститори, 
които биха могли да влеят 
жизненост в българския ка-
питалов пазар. Въпросът е 
накъде продължава този път, 
колко от компаниите ще го 
извървят и докъде?  

Александър Грозданов,
консултант

Визитка
Кой е 
Александър 
Грозданов

александър Грозданов е 
управител на  консултант-
ска компания Grozdanov 
Communications Consulting, 
специализирана в страте-
гическите бизнес комуни-
кации.

има над 10-годишен опит 
на българския пазар в облас-
тта на корпоративните 
комуникации, управлени-

▶

▶

ето на кризи, връзките с 
институциите и връзките 
с инвеститорите. 

Ръководил е кампании 
за големи компании като 
БнП Париба лични Финан-
си, Lufthansa Technik Sofia, 
Wienerberger, Henkel, VISA 
International, IBM, Goodyear 
и др.

александър Грозданов е 
бил директор „клиенти” за 
България в Mmd Corporate, 
Public Affairs&Public 
Relations Consultants, воде-
ща международна агенция 
в Централна и източна 
европа, където планира и 

▶

▶

ръководи комуникационни 
кампании за международни 
гиганти като Nokia, Mars, 
easyJet, GE Energy, SAP labs, 
Wiener Borse и др. В този 
период консултира кому-
никациите на първични-
те публични предлагания 
и листванията на БФБ 
на Първа инвестиционна 
банка, „индустриален хол-
динг България” и „Билборд” 
ад.

Преди това алексан-
дър е бил ПР мениджър на 
„Петрол” ад и главен екс-
перт в пресцентъра на 
министерския съвет.

▶

Българските мениджъри стоят 
извън светлината на прожекторите
Компаниите полагат 
неистови усилия да 
рекламират качество-
то на продуктите си, 
но не и това на своя 
бизнес модел
На практика ние се оказва-
ме прекрасно запознати с 
всичко и важно, и не толкова 
важно за нашите политици, 
спортисти, артисти, фолк 
звезди и т. н. Но знаем малко 
за топмениджърите у нас. 
Традиционно българските 
мениджъри стоят извън свет-
лината на прожекторите и 
са силно рестриктивни на 
всякаква информация, неза-
висимо дали от лично или 
професионално естество. 

едно различно  
качество
Много наши компании по-
лагат неистови усилия да 
рекламират качеството на 
своите продукти, а не по-
лагат дори една десета от 
тези усилия да рекламират 
качеството на своя бизнес 
модел и на своя мениджмънт. 
Проста статистика - на БФБ 
се търгуват над 500 друже-
ства. Ако само по един ме-
ниджър от тях отговори само 
веднъж годишно на въпроси 
за бизнеса на поверената му 
компания, ще стане ясно, че 
в България няма достатъчно 
бизнес медии, които да отра-
зяват борсата.

Аз например твърдя, че 
у нас има страхотни мени-

джъри, дори познавам някои 
от тях, но засега сякаш само 
Огнян Донев, който освен 
инвеститор е и мениджър на 
голяма публична компания, е 
на път да стане легендарен и 
все пак добре че стана пред-
седател на КРИБ, та името му 
чуха и хора извън бранша.

Комуникацията  
е задължителна
Българските мениджъри тряб-
ва да осъзнаят, че с всяко свое 
действие пишат или пропус-
кат възможността да напишат 
„бизнес историята” на своята 
компания и своята лична про-
фесионална история. Така че 
какво пише там и кой го е 
прочел, зависи само от тях.

Както стана ясно, пари има, 
но ще ги получат мениджъ-

рите, които са проактивни 
в комуникацията на своите 
фирми и на самите себе си. 
Като начало не е нужно да 
почнат да пишат книги, ма-
кар че в един момент и това 
ще стане. Но при всички по-
ложения трябва да започнат 
да разказват за себе си и за 
бизнеса на компаниите, кои-
то управляват. 

Българските мениджъри 
първо трябва да напишат 
своите истории и чак тогава 
някои от тях ще се превърнат 
в легенди и ще управляват 
компании, които печелят. 
Защото, от една страна, е ис-
тина, че тези, които печелят, 
стават легенди, но със същата 
сила е вярно и че тези, които 
са станали легенди, печелят 
най-много.  
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Корпоративното управление 
пише историята на бизнеса
Инвеститорите 
влагат парите си, 
когато вярват в 
бизнес потенциала 
на компанията и във 
възможностите на 
нейния мениджмънт

Какво още трябва да се 
случи, за да получат бъл-
гарските публични компа-
нии доверие и съответно 
пари от потенциалните 
инвеститори? Тук бих 
цитирал Илф и Петров: 
„Спасяването на давещите 
се е дело на самите даве-
щи се.” Тази ситуация не е 
като с кокошката и яйцето 
- изцяло в полето на мени-
джърите на публичните 
компании е топката да 
спечелят това доверие.

Въпросът е  
как да стане
Вместо тук да пиша за 
пореден път за „добри 
практики”,  „прозрач-
ност” и „предоставяне на 
информация”, аз искам 
да предложа една друга 
гледна точка за това как 
механизмът на доброто 
корпоративно управле-
ние осигурява доверието 
на инвеститорите в една 
компания.

За да отговорим на то-
зи въпрос, нека първо да 
отговорим на един друг 
- кога инвеститорите се 

доверяват и инвестират. 
Отговора го знаем всички 
- инвеститорите влагат 
парите си, когато вярват 
в бизнес потенциала на 
една компания и във въз-
можностите на нейния 
мениджмънт.

Познаване на бизнес
модел
На развитите капиталови 
пазари първото се случ-
ва само при условие, че 
инвеститорите познават 
т.нар. бизнес история на 
компанията. Т.е. познават 
нейния бизнес модел, раз-
витието й през годините, 
отношенията с партньори-
те и много други детайли, 
като най-важни са, разби-
ра се, перспективите за 
развитие. Ето защо е съв-
сем естествено, че всички 
компании на тези пазари 
още от създаването си 
полагат огромни усилия 
техните „бизнес истории” 
да предизвикват доверие.

Репутация,  
равна на история
Вярата в мениджмънта 
се постига по абсолютно 
същия начин - с познава-
не на професионалната 
история на мениджъри-
те. В света на бизнеса с 
традиции единственият 
механизъм за получава-
не на доверие е добрата 
репутация. А репутация 
всъщност е равна на ис-

тория - какво си правил 
и какви са постиженията 
ти. И това е единствена-
та гаранция за бъдеща 
ефективност, коректност 
и дори „независимост” 
на един мениджър при 
управлението на дадена 
компания. 

Малко по-нататък по съ-
щата логика е азбучната 
истина, че инвеститорите 
влагат парите си основно 
в добър мениджмънт. Това 
е така, защото повечето 
компании са ограниче-
ни във възможностите 
си да споделят инфор-
мация за „бъдещите си 
творчески планове”, за да 
не се възползват от нея 
техните конкуренти. И 
така за инвеститорите не 
остава нищо друго, освен 
да се доверят или не на 
мениджмънта на компа-
нията. 

Вяра в личностите
Доказателство за това е 
фактът, че въпреки пре-
красните финансови ре-
зултати акциите на Apple 
паднаха със 7% на бор-
сата във Франкфурт на 
18 януари, когато стана 
ясно, че по здравослов-
ни причини Стив Джобс 
излиза от управлението 
на компанията за неопре-
делено време. Очевидно 
много инвеститори в ИT 
гиганта вярват само лич-
но на Джобс.  

Пътят от сайт с 
отчети до легенда
Изпълнението на 
заложеното в Кодекса 
за корпоративно 
управление е само 
програма минимум 

По метода на изключване-
то се получава, че основ-
ната цел на доброто кор-
поративно управление до 
голяма степен е да изгради 
доверие в мениджмънта 
на публичната компания. 
В този смисъл никак не е 
случайно, че две трети от 
Кодекса за корпоративно 
управление са посветени 
на управителните органи, 
а останалата една трета 
- на споделянето на ин-
формация.

Към днешна дата става 
ясно, че само формално-
то спазване на кодекса 
очевидно далеч не е дос-
татъчно условие, за да 
се развива капиталовият 
пазар у нас. Тогава какъв 
е пътят, по който българ-
ските компании трябва да 
вървят?

Правилната посока
Това е пътят от изпълне-
нието на изискванията на 
Кодекса за корпоративно 
управление като минимум 
до изграждането на силна 
и убедителна „бизнес ис-
тория”, която да спечели 

инвеститорите. Или ако 
сравним средностатисти-
ческо публично друже-
ство у нас с Apple - пътят 
от един сайт с отчети до 
една легенда. Естествено 
малко български компа-
нии ще извървят целия 
път, но колкото повече се 
отдалечат от началната 
точка, толкова повече ще 
се развие капиталовият 
ни пазар.

Мениджърите 
легенди
Сега нека да се вгледаме 
в точката, която искаме 
да стигнем. Мениджъри 
като Стив Джобс, Бил 
Гейтс и Гий Кавасаки са 
легенди. И това не е ста-
нало от само себе си. За 
изграждането на техни-
те истории се използват 
всички комуникационни 
канали и всички гласове 
в подкрепа. От студените 
и безпристрастни оценки 
на рейтинговите агенции 
и одиторските компа-
нии през задълбочените 
анализи в издания като 
Harvard Business Review 
до страниците в „Уики-
педия” и профилите във 
„Фейсбук” и „Туитър”, 
където те имат стотици 
хиляди фенове.

И всичко това не е 
странно. Компаниите им 

имат хиляди инвестито-
ри, които са аудитории на 
тези канали, и се прави 
всичко възможно те да 
бъдат информирани. И не 
само те - аз очевидно не 
съм топ таргет инвеститор 
за Apple, но редовно чета 
за развитието на компани-
ята, за новите й продукти, 
за очакваните продажби 
и генерираната печалба. 
Оказа се, че Apple имат 
дори страница в „Уики-
педия” на български, да 
не говорим, че на някол-
ко различни компютъра 
написах Steve в Google и 
първото нещо, което тър-
сачката ми предлагаше, 
беше името на мистър 
Джобс.

Силна прогноза
Доверието в Стив Джобс 
може да се обрисува с 
още един пример. В деня, 
в който iPhone излезе на 
пазара, анализатори го 
разглобиха, за да разберат 
кои са производители на 
основните му компонен-
ти. Въпреки че продуктът 
беше нов и напълно непо-
знат, в рамките на минути 
акциите на тези компании 
скочиха значително - само 
защото преди това Джобс 
беше прогнозирал мили-
онни продажби на смарт-
фона.   

Мениджъри като съоснователя на иТ гиганта Apple Стив джобс са легенди
снимка bloomberg

▶



Домакинствата заделят над 30% от доходите си за храни, което "спасява" 
производителите и търговците   Снимка БоБи Тошев

▶

Оцеляването на хранително-
вкусовата промишленост
Ръстът в цените на суровините може да свие потреблението  
и възстановяването на икономиката
„Хората винаги ще имат нуж-
да от храна.” Това е една от 
основните причини храни-
телно-вкусовата промишле-
ност (ХВП) да не почувства 
толкова остро влиянието на 
световната криза. Хората 
предпочетоха да ограничат 
или да отложат покупката 
на скъпоструващи вещи, но 
не и на стоките от първа 
необходимост. През 2010 г. 
производителите на храни в 
България дори си позволиха 
да увеличат производството. 
Тази положителна тенденция 
оказа благотворно влияние и 
върху цялостното развитие 
на икономиката. Отделно 
магазините се надпреварваха 
кой ще открие повече обекти 
за по-малко време и кой ще 
предложи по-изгодно кисе-
ло мляко и банани. Търсене 
явно има. През 2011 г. обаче 
скандалите около качеството 
на българските храни и ръс-
тът в цените на суровините 
може да окажат негативно 
влияние върху развитието 
на бранша. Очакванията за 
ново поскъпване на храните 
може и да свият потребле-
нието, а оттам и скоростта, с 
която се възстановява цялата 
икономика. 

Предизвикателства 
без край
Това, че домакинствата заде-
лят над 30% от доходите си за 
храни, може и да спасява про-
изводителите и търговците, 
но не трябва да се приема, че 
секторът се развива изключи-
телно гладко и без предизвика-

телства. Някои от производи-
телите свиха продажбите си 
за сметка на други след акци-
ята „Дупетата”, налагането на 
марката „Стара планина” или 
стандарта за мляко. Епидеми-
ята от шап нанесе милиони 
загуби за други производи-
тели, а някои от важните па-
зари, като например Русия, 
Молдова и Швейцария, дори 
забраниха временно вноса на 
българско месо и мляко. За 
производителите открай време 
сериозно предизвикателство 
представляват и отношени-
ята им с веригите магазини, 
които ги принуждават да про-
дават стоките си на прекалено 
ниски цени. Компаниите се 
затрудняват финансово и от 
все по-високите изисквания 
за качество и контрол на хра-
ните, както и от наличието на 
сив сектор. Междуфирмената 
задлъжялост също се оказва 
сериозно предизвикателство, 
като през годината някои от 
доставчиците на веригите ма-
газини се оплакаха от забавени 
плащания с по 4-5 месеца и 
повече. 

По-малко за повече
Последният удар за бранша 
беше тенденцията да се уве-
личават цените на сурови-
ните. В хлебната индустрия 
прогнозираха до 20% ръст 
на цените. Изкупната цена на 
млякото нарасна с 30% през 
последните месеци, а и при 
месото може да се очакват 
слаби ръстове до 10%, което 
ще оскъпи и продукцията. 
Някои от производителите 

Приложения
Сектори на 
фокус

През 2011 г. в. „Пари” ще 
публикува специализира-
ни приложения за разви-
тието на бизнеса в раз-
лични сектори. във всяко 
от тях ще представяме 
анализи, интервюта и 
коментари от предста-
вителите на съответ-
ния бранш - както от 
държавните институ-
ции, така и от бизнеса. 
Целта ни е да откроим 
актуалните тенденции, 
проблеми и предизвика-
телства. 

Ще разкажем и за ново-
стите около компании-
те, които работят  
в сектора.

▶

▶

Статистика
Повече храни 
и по-малко 
напитки

По данни на нСи 
през миналата година 
производството на 
храни се е увеличавало 
както в началото на 
годината, така и в края 
с малко изключение през 
лятото. Ръстовете 
са от 2 до 17% през 
различните месеци. в 
същото време износът 
на храни нараства 

▶

през всички месеци с 
изключение на април, 
като скокът е най-
голям - с 38.05% - през 
август. По данни на БнБ 
експортът на храни 
тогава е на стойност 
72.2 млн. EUR. най-
високата стойност 
обаче е достигната през 
октомври - 89.8 млн. 
EUR.

и ако без храна 
не можем, явно 
по отношение на 
напитките не е така, 
тъй като в тази 
производствена сфера 

▶

ситуацията е била 
доста по-трудна. 
Производството 
отчита свиване с 
изключение само на 
септември, а през 
октомври достига пика 
от 19.1% спад. обемът 
на износа на напитки 
е сравнително малък, 
но поне е отчетено 
минимално увеличение 
през март, юни, август 
и октомври. През март 
е достигната най-
голямата стойност на 
износа на напитки - 8.6 
млн. EUR.

коментират, че ще се наложи 
да намалят грамажа на сто-
ките си, за да не се отрази 
всичко това толкова драстич-
но върху цената на стоките 
им. Така за потребителите, 
които няма как да се откажат 
от храна и вода, през 2011 г. 
ще им се наложи да плащат 
повече за по-малки количе-
ства. Другият сценарий е да 
свият потреблението си или 
да се ориентират приоритет-
но към евтиното за сметка 
на качественото. А от това 
не печели нито клиентът, 
нито производителят, нито 
икономиката. 

Дарина Черкезова

Производители поискаха стандарт и за хляба
Килограм хляб ще се 
продава в магазините 
на цена от 1.20-1.40 лв.
Производители искат да бъ-
де въведен български дър-
жавен стандарт и за хляба. 
„Ние вече сме внесли пред-
ложенията си до министър 
Мирослав Найденов”, обяви 
председателят на Браншо-
вата камара на индустриал-
ните хлебопроизводители 
в България и управител на 
„Нилана” Николай Тапаров. 
Министърът преди няколко 
седмици обяви, че също е 
„за” въвеждане на стандарт 

за бял, „Добруджа” и ръжен 
хляб. „БДС ще е допълнител-
на застраховка за качеството 
на продукта”, каза Тапаров. 

За цената на насъщния
По думите на управителя на 
„Нилана” скоро хлябът ще 
достигне цена от 1.20-1.40 лв. 
за килограм в магазините. Се-
га 1 кг хляб „на рафта” излиза 
1.10 лв. Причината за пос-
къпването е повишението на 
цената на брашното Тип 500. 
През юни 2010 г. то е струвало 
37 ст. без ДДС, а сега е 63 ст. 
без ДДС. Общо 60% от преки-
те разходи по производството 

на хляб са за брашното, 17% 
са режийните разходи, а 12% 
- за заплати и осигуровки. 
Хлебопроизводителите от-
хвърлиха съмненията, че имат 
картелно споразумение, за да 
повишат цената едновремен-
но. Договорните отношения 
на хлебопроизводителите са 
такива, че те трябва да преду-
предят с предизвестия 20 или 
30 дни по-рано търговските 
вериги, че ще повишат цената 
на хляба. „Крайните срокове 
на някои предизвестия изти-
чат по едно и също време и 
затова в някои случаи ще има 
едновременно поскъпване на 

хляба от различни производи-
тели”, обясни Тапаров. 

Отношенията  
с търговците
Според производителите 
често търговските вериги 
слагат по-ниски надценки на 
хляба от собствените марки, 
а по-високи на този, който се 
продава с марката на произ-
водителя. Може доставната 
цена на 1 хляб да е 70 ст., а 
търговската верига да го про-
дава за 50 ст. Има търговски 
вериги, които може да си 
позволят това. 

Красимира Янева
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Искаме отговорен 
контрол върху  
качеството на продук-
тите. Това е добре за 
производителите, за 
животновъдите, а и за 
потребителите

Господин Зоров, новата 
година донесе на млекоп-
роизводителите и прера-
ботвателите неприятна 
изненада - шапа и огра-
ниченията, които той 
наложи.

- Да, неприятна ситуация, 
но смятам, че действията на 
държавата бяха адекватни 
и забраната беше вдигната 
бързо. В момента е само за 
Бургас, но за щастие отскоро 
тя не е в сила за предприятия, 
които работят с европейски 
суровини или със суровини 
от други региони. В Бургас 
не са много предприятията 
- само 4, а от тях две работят 
с европейски суровини. Така 
че преработвателният сек-
тор се размина сравнително 
леко. 

БДс за млечни продукти 
е факт от месеци, но 
едва наскоро се появиха 
първите такива. про-
изводителите сякаш са 
предпазливи? 

- Стандартът е инициатива 
на асоциацията ни от близо 4 
години. Ние смятаме, че така 
ще се гарантира на потреби-
теля, че няма разлика между 
съдържанието на продукта 
и това, което е обявено на 
опаковките, а и е по-лесно за 
контрола. 

Продуктите все още са 
малко, защото не всички са 
готови за него, трябва мляко 
с определени показатели и 
качество. Не трябва да из-
ключваме и фактора, че с 
течение на времето вкусът 
на българина се промени. 
Той позабрави киселия вкус 
на старото мляко и свикна 
повече със сладките млека, 
йогурти и т. н. А киселото 
мляко по БДС е по-близо до 
вкуса от миналото. Затова 
и някои производители из-

▶

▶

Визитка
Кой е Димитър 
Зоров

Димитър Зоров е 
роден на 27 март 1970 г. 
в Своге. 

Завършва математи-
ческата гимназия във 
Враца, а висшето си 
образование в Инсти-
тута на МВР в София.

Става председател 
на Асоциацията на мле-
копреработвателите 
в България през 2002 г.

Собственик е на фир-
мата за преработка на 
мляко „Зоров 91 - Дими-
тър Зоров”, която про-
извежда продуктите с 
марката „Пършевица”.

▶

▶

▶

▶

жат ниски цени. Проблемът 
е особено неприятен, когато 
става дума за износа за някои 
страни.

има ли некоректни 
производители, които 
изнасят?

- Бялото сирене е един от 
най-силно представените 
експортни продукти. Изнася 
се за почти всички европей-
ски страни, САЩ, Близкия 
изток и т. н. Вече и някои 
европейски производители 
започват да го произвеждат. 
Има търсене и това е уни-
кален шанс за нас. Лошото 
е, че някои производители 
злоупотребяват и предлагат 
навън нещо, наподобяващо 
бяло сирене. Така режат кло-
на, на който стоим. Това се 
случи на руския пазар, затова 
сега продажбите в Русия са и 
много малко. Подобно нещо 
се случва и на пазара в САЩ, 
който иначе е с добри цени. 

▶

Но заради лакомията на ня-
кои производители и пред-
лагането на нискокачестве-
ни продукти сега продуктът, 
който се изнася там, масово 
няма нищо общо с качестве-
ното овче сирене, за каквото 
се представя. А най-лошото 
е, че този износ минава през 
граничен контрол, но от това 
няма никакъв ефект. 

в такъв случай трябва 
ли да се засили контро-
лът?

- Да, ние искаме и очакваме 
да има и качествен контрол 
на храните. Досега на първо 
място винаги е била поставя-
на само безопасността. Може 
да правим и сирене от цветя и 
няма да има проблем, защото 
е безопасно. Но това не е 
достатъчно, трябва контрол 
и на качеството.

В годините имаше сериоз-
ни пропуски в контрола, не 
може да се отрече. Затова се 

▶

появиха и млечни продукти, 
в които няма грам мляко. В 
последната година има раз-
движване, надявам се да не 
е епизодично. Надяваме се 
новата Агенция по храните 
да е в състояние да упраж-
нява качествен контрол. Това 
е добре за лоялните произ-
водители и ние го искаме, а 
от друга страна е добре и за 
земеделските производите-
ли и животновъдите, а и за 
потребителите.  

как да познаем качество-
то освен чрез стандарта?

- Много хора си мислят, че 
сега продуктите не са качест-
вени, защото нямат вкуса от 
преди 25 години например. 
Това обаче е заблуда. Сега 
продуктите са по-качестве-
ни от санитарна и хигиенна 
гледна точка. Те са по-пре-
чистени, технологичните 
възможности са по-добри. 
Мнозина например си мислят, 
че ако капачките на киселото 
мляко не се надуят на третия 
ден, продуктът е фалшив и 
некачествен. Това е масова 
заблуда. Капачките вече не се 
надуват на третия ден именно 
заради по-добрата хигиена, 
заради подобрените техноло-
гии, които премахват остатъч-
ните дрожди и колибактерии, 
които напъват капачките и 
реално са замърсител. Затова 
сега и сроковете за годност са 
по-големи. 

ани коджаиванова

▶

Интервю Димитър Зоров, собственик на „Пършевица” и председател на Асоциацията на млекопреработвателите

Може да 
правим и 

сирене от цветя 
и няма да има 
проблем, защото е 
безопасно. Но това 
не е достатъчно, 
трябва контрол и 
на качеството

чакват, за да видят как ще 
потръгне. Все още само 5-6 
фирми правят кисело мляко 
по БДС, а  за сиренето сме 
само ние от „Пършевица”. 
Още две фирми са в процеду-
ра. Друга причина е и че тези 
продукти имат своята цена.

Защо цената е по-висока 
и значи ли това, че по-
евтините продукти не са 
добри?

- Няма как по този стан-
дарт продуктът да е евтин. 
Хубавото е, че с него всеки 
потребител може да си на-
прави сметката.  Например 
за сиренето е записано, че за 
производство на килограм 
сирене са нужни седем литра 
първокачествено мляко. То 
е на цена минимум 70 ст., 
или общо около 5 лв. Като 
добавим производствените 
разходи, ДДС, логистика и 
печалба, както и бонусите, 
които изискват супермарке-
тите, и след това надценката 
на търговеца, крайната цена 
става между 11 и 12 лв./кг. 

Това не означава, че про-
дуктите извън стандарта 
са некачествени, в никакъв 
случай. Но все още има про-
изводители, които са нело-
ялни към клиентите и влагат 
суровини, които не обявяват 
на опаковките. Така поддър-

▶

И от млечния бранш искат по-добра регулация  
на отношенията с хипермаркетите
Държавата трябваше 
да постави изисква-
ния към веригите, 
казват от асоциацията 
на млекопроизводи-
телите
Държавата направи серио-
зен пропуск в политиката 
си спрямо големите чуж-
дестранни търговски вериги 
в България. Тя трябваше да 
поиска от тях най-малкото 
гаранции, че ще продават 

определен процент българ-
ски продукти. Това заяви 
Димитър Зоров, собственик 
на „Пършевица”, по повод 
темата за взаимоотношени-
ята между производители и 
търговски вериги. Тя отново 
стана актуална, след като 
хлебопроизводителите се 
оплакаха от големия натиск 
за ниски цени и отстъпки, 
които веригите изискват.  

По думите на собственика 
на „Пършевица” някои от 
веригите наистина оказват 

твърде голям натиск над про-
изводителите. „Например 
една от първите вериги, ко-
ито стъпиха у нас, всяка го-
дина увеличава процента на 
бонусите, които изисква от 
доставчиците си. И така вече 
10 години”, разказа той. 

Защита
Досега винаги много сме 
пазили инвеститорите и сме 
им предоставяли сериозни 
преференции, но държава-
та трябваше и да договори 

изгодни условия за българ-
ските производители, казва 
Зоров. Той дава за пример 
Сърбия и други страни, къ-
дето държавата е поставила 
изисквания към веригите да 
продават между 50 и 70% 
стоки национално производ-
ство. „В Сърбия например 
освен това задължават ве-
ригите и да продават опре-
делен процент сръбски сто-
ки в магазините си в други 
страни. Това е политика за 
подкрепа на националното 

производство”, казва той. 
По думите му пропускът е 
на няколко правителства, но 
държавата не го поправя, а 
нови вериги продължават да 
влизат на нашия пазар.

нелоялна конкуренция
Хипермаркетите водят цено-
ва конкуренция помежду си, 
която се прехвърля и върху 
производството на собствени 
или други марки, субсидира-
ни от веригите. Така ставаме 
свидетели на феномена ки-

село мляко за 9-10 ст. „Такъв 
продукт или не е мляко, или е 
евтино, защото самата верига 
го е субсидирала. И това мо-
же да се прави тук, но в други 
държави има закон, който 
не позволява да се продават 
продукти под фактурирана-
та доставна цена. Ако пък  
тя е за 10 ст., нека питат 
производителя как е произ-
вел толкова евтино мляко,  
и да му се потърси отговор-
ност”, коментира Зоров.

ани коджаиванова

Нормално е продуктите по 
БДС да са с по-висока цена

СнИМкА БоБИ тошеВ
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Господин вътев, каква 
беше последната година 
за бранша и какво очаква-
те от настоящата?

- Последната година не 
беше кой знае колко по-раз-
лична от предходните. У нас 
пазарът се развива, навлизат 
нови вериги. В нашия бранш 
кризата не е кой знае какъв 
фактор, защото с нея или без 
нея хранителните продукти 
се купуват. Да, има известно 
свиване на потреблението, но 
не както в други сегменти на 
икономиката. 

Промените се случват 
заради навлизането на го-
лемите търговски вериги, 
които се борят за място на 
българския пазар. Конкрет-
но в месопреработвателния 
сектор мисля, че сивата зона 
вече не е фактор, слава Богу. 
Фактор са хипермаркетите. 
Там ключът е ниската цена и 
това определя поведението 
на производителите и потре-
бителите. Конкуренцията се 
изостря. 

Има раздвижване в кетъ-
ринговата индустрия, може 
би ще продължи и тази го-
дина. Иначе ако няма повече 
такива катаклизми като шапа, 
годината ще бъде подобна на 
предишните.

няма как да подминем 
скандала с марката „ста-
ра планина”. срина ли той 
доверието в марката?

- Скандалите тук са на по-
чит, но от тях няма полза. 
Много по-градивно е да има 
добро настроение и да ми-
слим позитивно. За първи 
път имаше опит за стандарт 
за качество - „Стара плани-
на”. После се случи просто 
едно недоразумение. И всич-
ки, които бяха съпричастни, 
го направиха от желание да 
се опази най-доброто. Ми-
нистърът прибързано обяви 

▶

▶

случая. Аз съм сигурен, че 
това е станало от желание 
стандартът да е жив, да го 
има, да повишава качеството 
на храните и да няма злоупо-
треби. Същото искаме и ние, 
производителите. 

Все пак стандартът е жив, 
но естествено еуфорията 
поспадна. Това се случва с 
всеки продукт, който се въ-
вежда на пазара с масирана 
рекламна кампания. Скан-
далът е минало, но всички 
си направихме изводите и 
осъзнахме грешката. 

каква беше тя?
- Ние допуснахме само една 

грешка и тя ни изигра лоша 
шега. Не изработихме прециз-
но методиката, по която да се 
контролират тези качествени 
стандарти. И точно тук стана 
и недоразумението.

▶

Свободният пазар включва голямо предлагане, а това предполага,  
че потребителят трябва да се интересува и да разбира

Визитка
Кой е Кирил 
Вътев?

Кирил Вътев е спор-
тист по образование. 
Завършил е Национална-
та спортна академия и в 
продължение на 11 години е 
бил треньор по свободна 
борба. 

Отказва се от профе-
сионалния спорт през 
1991 г. и пробва няколко 
различни частни иници-
ативи и занимания до 
декември 1993 г., когато 
регистрира фирмата 
„Тандем-В” и започва 
производство на месни 
деликатеси. 

В момента оглавява 
Асоциацията на месопре-
работвателите в Бълга-
рия, както и сдружение-
то „Традиционни сурово 
сушени месни продукти”.

▶

▶

▶

Потребителите носят 
отговорност за своя избор

Липсата на независим контролен орган пречи 
стандартът „Стара планина” да стане браншови
Държавната агенция 
за акредитация няма 
методика за акреди-
тиране на независими 
контролни органи, 
алармират от месопре-
работвателния бранш

Асоциацията на месопрера-
ботвателите работи над иде-
ята „Стара планина” да стане 
изцяло браншови стандарт 
с независим контрол. Засега 
обаче голямата пречка е, че в 
България няма акредитиран 

независим контролен орган, а 
причината за това е, че Държав-
ната агенция по акредитации 
няма разработена методика за 
оторизиране на такива органи.

пречки
„Правим постъпки за пре-
връщането на „Стара пла-
нина” в браншови стандарт, 
защото това е и нормалното 
положение. Трудностите 
обаче са свързани с изборa 
на независим контролен 
орган”, каза шефът на асо-
циацията и собственик на 
„Тандем” Кирил Вътев. От 

бранша поискаха стандартът 
да стане браншови и кон-
тролът му да премине към 
независим контролен орган, 
а не както е сега - под дър-
жавен контрол. Причина за 
това решение стана сканда-
лът с марката, когато четири 
големи производителя бяха 
несправедливо и прибързано 
обвинени, че са влагали соя в 
продуктите от марката, което 
е забранено по стандарта. 

В по-късен момент обае 
стана ясно, че количествата 
на соя са минимални и не са 
били влагани нарочно. Оказа 

се че държавата не разполага 
с качествени методи за из-
следване на съдържанието 
или поне не ги използва по 
предназначение. Скандалът се 
отрази и върху потребителите 
и беше отчетен спад в продаж-
бите. Именно за да се избегнат 
подобни недоразумения в бъ-
деще, производителите искат 
стандартът да стане браншови 
и контролът му да премине 
към независим орган.

вариантът  
е в чужбина
„Правилото на всички по-

добни стандарти, например 
за храни със специфичен 
характер, храни с географско 
указание или за произход, е 
такова - то изисква сдруже-
ние от производители, обе-
динени около ясно разписан 
стандарт, и независим кон-
тролен орган. Това означава 
той да не е излъчен от сре-
дите на сдружението, но да 
не е излъчен и от държавата. 
За съжаление ние нямаме, 
защото нашата агенция по 
акредитация все още няма 
разписана методика”, обясни 
Вътев. Другият вариант е 

от асоциацията да потърсят 
съдействие от подобен орган 
в чужбина. Производители-
те на месни продукти вече 
ползваха такова съдействие, 
когато кандидатстваха преди 
година и половина пред ЕС 
за специалния знак за храни 
с традиционно специфичен 
характер, чийто регламент 
също изисква независим 
контролен орган. Поради 
липсата на такъв у нас обаче 
от сдружението се обърнаха 
към италиански контролен 
орган.

ани коджаиванова

какви продукти пред-
почита българският 
потребител?

- Българският потребител 
предпочита евтини проду-
кти. Ясно е защо - няма пари 
и това е масовият случай. 
Заможният сегмент е много 
малък. Виждаме как всички 
търговски обекти се борят за 
пазарен дял с едно-единстве-
но послание - ниски цени, 
още по-ниски цени, размаз-
ващо ниски цени. Да сте 
чули някой да казва „ние пък 
предлагаме качествени про-
дукти”? Продуктите от месо 
са по-скъпи. Не че евтините 
са некачествени - предприя-
тията в България са на много 
високо ниво, почти всички 
са нови или модернизирани, 
всички отговарят на европей-
ските стандарти, имат своите 
системи за безопасност, имат 

▶ и своите вътрешнофирмени 
стандарти. 

а какво всъщност е ка-
чествен продукт и как да 
го познаем?

- Ако трябва да кажем какво 
е качество - то е съответствие 
с ясно разписан стандарт. Из-
вън това „качество” е много 
разтегливо понятие, а ако го 
отнесем към вкуса, е твърде 
субективно.

Свободният пазар обаче 
включва голямо предлагане 
от марки. А това предполага, 
че потребителят трябва да 
се интересува и да разбира. 
Да умее да чете етикетите 
и да знае какво е написано 
там. Това е основно изис-
кване към всеки потребител, 
а ние всички сме такива. 
Ние сами носим отговорност 
за своя избор и колкото по-

▶

информирани сме, толкова 
по-добър избор правим. Така 
че въпреки законово регла-
ментираните отговорности 
на производителя в крайна 
сметка потребителят, който 
дава парите, носи отговор-
ност за своя избор.

Всички 
търговски 

обекти се борят за 
пазарен дял с едно-
единствено посла-
ние - ниски цени, 
още по-ниски цени, 
размазващо ниски 
цени. Да сте чули 
някой да казва „ние 
пък предлагаме ка-
чествени продукти”

Интервю Кирил Вътев, собственик на „Тандем” и председател на Асоциацията на месопреработвателите

сега предстои да започне 
работа и новата агенция 
за храните. какви са очак-
ванията ви към нея?

- Идеята е силна. Самите 
ние участвахме в обсъж-
данията. Искаме такава 
агенция поне от 10 годи-
ни, защото това предполага 
единен орган за контрол с 
ясни правила, разбираеми 
за всички. По-рано контро-
лът беше равностоен - от 
РИОКОЗ и от ДВСК. Те 
обаче са в някакво странно 
противоречие, непрекъснато 
се обвиняват в непрофеси-
онализъм и неразбиране. И 
когато два контролни органа 
контролират една  фирма, 
а едните искат едно, а дру-
гите друго, компаниите се 
объркват и не знаят на кой 
да угодят. Така всички гу-
бят - контролните органи 
си сриват имиджа в очите 
на фирмите, а фирмите си 
затрудняват работата.

Слава Богу, това се премах-
на впоследствие и задачи-
те се разпределиха - едните 
контролират животинските 
храни, другите растителните. 
Сега с агенцията би трябвало 
този регламент да се изчисти 
още и нещата да станат по-
прости и по-ясни. 

поскъпването на хра-
нителните продукти е 
световна тенденция. Ще 
я усетим ли силно и у нас?

- Известно е, че всичко, 
което се случва по света, у 
нас идва малко по-късно. Не 
мога да кажа точно кога у нас 
ще дойде това поскъпване, 
което по света е в подем, мо-
же би вече има наченки. Но 
искаме или не, ние сме част 
от глобализиращия се свят. 
Когато основните суровини 
поскъпват, те засягат всичко 
друго.

ани коджаиванова

▶

▶

сНимКА БОБи ТОшеВ
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Българските храни в търговските 
вериги са минимум 30%
Дискаунтърите 
зареждат голямо 
количество стоки 
от собствени марки, 
които се произвеждат 
извън България

Българските продукти в 
търговските вериги за хра-
нителни стоки са минимум 
30%, но в някои от магази-
ните достигат и до 70%. 
Най-малко родни стоки 
има в т. нар. дискаунтъри. 
Причината е проста - те 
имат много продукти със 
собствени марки, които се 
произвеждат в други дър-
жави и се разпространяват 
в държави, в които съответ-
ната верига има магазини. 

произведено 
по света
Например в Гърция се 
произвежда кашкавал за 
Lidl, който се продава и 
в магазините в България. 
“Само 30% от стоките в 
Lidl са с български про-
изход. Сред тях са хляб, 
млечни и част от месните, 
както и част от основните 
хранителни стоки, като за-
хар, брашно, ориз”, обясни 
Милена Драгийска-Денче-
ва, управител на веригата 
в България. 

традиционните 
магазини
При супермаркетите си-
туацията е различна. Те 
разчитат в по-голяма степен 
на местните производите-
ли. Средно над 70-80% от 
стоките, предлагани в тях, 
се произвеждат в България. 
Като се започне от това, че 
е логично да се продават 
млечни и месни продукти 
от съответния пазар, до ня-
кои значително по-трайни 
продукти, като ориз, кон-
серви и т. н.

“Над 70% от стоките, 
които предлагаме в обек-
тите на “Пикадили”, са 
произведени в България. 
Имаме стоки българско 
производство във всички 
сектори, но почти 90% от 
асортимента са българ-
ски стоки при пресните 
продукти”, заяви Пламе-
на Панчева, ръководител 
на отдел “Свежи проду-
кти” в “Пикадили”. Тя 
допълва: “Вносът в тези 
сектори е или директен, 
или по поръчка от наша 
страна към най-добрите 
ни партньори, тъй като 
държим да предлагаме 
пресни продукти от внос 
само след 100% сигурност 
за качество и произход на 
артикулите.”

хлябът, млечните и месните продукти в повечето случаи са произведени от български компании. вносните стоки от тези 
продуктови групи обикновено са в по-висок ценови сегмент  снимка марина ангелоВа

▶

Потребителите купу-
ват по-малко, но не 
правят компромис с 
качеството. Клиентите 
на “Пикадили” са с 
изявени предпочита-
ния към качествената 
стока независимо от 
ценовото й позицио-
ниране.
Най-продаваните про-
дукти при нас са тези 
от средния и високия 

Клиентите купуват по-малко, 
без компромис с качеството

Най-
продаваните 
продукти 

при нас са тези от 
средния и високия 
ценови клас

пламена панчева, 
ръководител на отдел “свежи 
продукти” в “Пикадили”

През първите 4 дни 
имаме регулировчици 
на паркингите на но-
вооткритите магазини. 
Те посочват на хората 
къде да паркират 
колите си. След това 
персоналът за т.нар. 
външна охрана наблю-
дава обстановката от-
вън на паркинга. Тази 
практика е обичайна 
за деня на откриването 
на магазините. 

Имахме един добър 
старт, надяваме се да 

При откриването си 
имаме регулировчици

На 27 януари 
ще отворим 
първия си 

магазин във Велико 
Търново, а през 
февруари - март 
очаквайте още нови 
обекти в страната

милена  
Драгийска-Денчева, 
управител на “лидл България”

успеем да задържим 
интереса на клиентите 
ни дългосрочно. Обо-
ротите преди праз-
ниците бяха сходно 
високи. 

Предстои на 27 януа-
ри да отворим първия 
си магазин във Велико 
Търново, а през фев-
руари - март очаквайте 
още в София, Бургас, 
Перник, Разлог, Гоце 
Делчев, Видин, Враца, 
Козлодуй и отново в 
Пловдив.

ценови клас. 

При предлагането 
на млечни продукти 
има силно изявена 
районираност по 
отношение на кисело-
то и прясното мляко, 
но като цяло работим 
с всички най-добри 
производители на 
пазара на месни и 
млечни продукти.

изискванията 
за качество
Ръководствата на всички 
търговски вериги за хра-
нителни стоки твърдят, че 
имат изключително строг 
контрол върху стоката, ко-
ято зареждат и впослед-
ствие предлагат на клиен-
тите си. 

“Изискваме производ-
ствени спецификации. 
Освен това продуктите 
минават органолептичен 
и дегустационен тест, съ-
отнасяме качествата им към 
оферираната цена и не на 
последно място се следят 
тенденциите на продажби 
и търсене в сектора, в който 
е позиционирана стоката”, 
обясни Пламена Панчева 
от “Пикадили”. 

изискванията към 
производителите
Веригата избира родните 
си доставчици по няколко 
критерия - да притежава 
сертификати, удостоверя-
ващи неговото сериозно 
отношение към пазара - 
регистрации при ДВСК,  
РИОКОЗ, стандарти ка-
то ISO 9001, ISO 22000, 
HACCP, IFS дават допъл-
нително предимство при 
избора на доставчик. 

Безкомпромисно
Още при стъпването си на 
българския пазар от ръко-
водството на Lidl заявиха, 
че няма да търпят номера 
от страна на българските 
производители - например 

да се занесе хубава мостра 
от определен вид стока, 
а след това да се зарежда 
от същата, но с по-ниско 
качество. “Качественият 
контрол на Lidl не се огра-
ничава до мострите - това 
ясно е комуникирано към 
доставчиците ни, които, 
ако не са късогледи учас-
тници на пазара, не би-
ха си позволили риска да 
го правят, тъй като ще го 
установим светкавично”, 
заяви Мирена Драгийска-
Денчева. Управителят на 
Lidl у нас заяви, че вери-
гата има пълен входящ 
контрол на качеството на 
централно и локално ниво, 
както и текущо с помощта 
на сертифицирани лабора-
тории. Денчева допълни, 
че засега нямат прекратен 
договор с български про-
изводител. 

качество или ниска 
цена?
Според Денчева клиентите 
търсят качествен продукт 
на изгодна цена. “Не из-
ключваме нито една от две-
те характеристики. Такава е 
концепцията на Lidl, така че 
“или” не се вписва в нашите 
представи”, обобщи тя. От 
“Пикадили” заявиха, че ве-
ригата им е известна с това, 
че продава стоки от средния 
и високия ценови клас и че 
клиентите са по-склонни да 
купят по-малко количество, 
но никога за сметка на по-
ниско качество. 

красимира Янева

90
▶ процента от 
асортимента 
при пресните 
продукти са 
български стоки
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Заслужават ли банкерите 
големи бонуси
Сега е времето, когато ин-
вестиционните банкери 
по света получават своите 
традиционни годишни бо-
нуси. А те често са толкова 
големи, че предизвикват 
сбръчкване на вежди сред 
хората извън финансовия 
сектор. Особено след све-
товната криза, от която ико-
номиките още трудно се 
възстановяват.

Дали изплащането на го-
леми бонуси прави всички 
по-щастливи? Трябва ли да 
уважаваме правата на тези, 
които отговарят за парите? 
Това какво общо има с все-
ки от нас? 

Британският журналист и 
писател Марк Върнън тър-
си отговор на въпросите за 
BBC. Три  философии - на 
Джеръми Бентъм, Имануел 
Кант и Аристотел, дават 
различни гледни точки към 
въпроса.

най-добре за всички
Един от възможните отго-
вори се съдържа в думата 
“щастие”. Според британ-
ския философ Бентъм, ако 
искаш да постъпиш пра-
вилно, трябва да се запиташ 
какво би било полезно за 
най-голям брой хора. Ути-
литарната му философия 
се изразява в стремеж към 
общото благо и намаляване 
на вредите. 

Размерът на бонусите ли 
дразни хората? Философи-
ята на Бентъм изтъква, че 
щастието на обществото 
зависи от икономическия 
растеж на страната, богат-
ството и размера на БВП. 
А тези фактори зависят от 
функционирането на бан-
ковата система. 

От своя страна, за да ге-
нерират печалба, банките 
зависят от инвестиционни-
те банкери. Така че ако те 
се чувстват стимулирани 
най-качествено с големи 
бонуси, така да бъде. Косве-
но бонусите имат положи-
телен ефект за всички. 

Утилитарният принцип 
взима под внимание ма-
щаба на възмущението и 
недоволството, което пре-
дизвикват банковите бо-
нуси в обществото. Може 
да се стигне до момент, 

Аристотел (384-322 пр. Хр.)
Той определя това да живе-

еш добре като възможност 
да усъвършенстваш това, 
което правиш, или това, 
което си. За тази цел се изис-
ква да имаш образование, да 
подражаваш на героите, да си 
активен в обществото и да 
допринасяш за общото благо. 
Същевременно високо оце-
нявана е индивидуалната 
свобода. Може да се получи 
противоречие между лични-
те успехи и благоденствие-
то на обществото. А и няма 
еднозначна дефиниция за “добър живот”.

▶

когато щастието, 
което създават печелив-
шите банки, превъзхожда 
недоволството от големите 
бонуси. Само че банките 
са важни за икономиката, 
а икономиката - за щасти-
ето на населението, така 
че е малко вероятно този 
позитивен вариант да бъде 
достигнат. 

Правото на бонус за 
общото благо
Теорията на немския фило-
соф Имануел Кант изразява 
сходни възгледи, но изтъква 
различни причини. Тук 
ключовата дума е “дос-
тойнство”, а отправната 
точка - зачитането 
на индивидуалните 
права. В случая 
тези на инвести-
ционните банке-
ри.

При започване на работа 
банковите служители под-
писват договори. В тях има 
клауза, която предвижда, че 
когато положените от тях 
усилия носят печалби, те 
ще получат големи бонуси. 
Банковите служители имат 
право на възнаграждение за 
извънредните си усилия. 

Освен това банкерите са 
участници в свободен па-
зар, който допуска навли-

Джеръми Бентъм (1748-1832)
Той твърди, че най-правилно 

е онова, което е най-добре за 
най-голям брой хора. Ако щас-
тието се постави в основата 
на нечия политика, то няма 
значение дали хората са пред-
ставители на лявото или на 
дясното, дали са привържени-
ци на светската власт или на 
религиозната.  
Същевременно утилита-
ризмът възприема страда-
нието като правилно. Един е 
подложен на мъчения, но като 
резултат от това много 
хора живеят щастливо. Мнозина не са съгласни с това.

▶

Имануел Кант (1724-1804)
Според Кант универ-

сален принцип е всеки 
да има права. За да се дър-
жат към теб с уважение, 
трябва да уважаваш 
правата на другия, осо-
бено по отношение на 
личността и проявява-
нето на свободна воля.  
Тази идея има както 
предимства, така и не-
достатъци. Индивидите 
са свързани в общество-
то и ако то е разкъсвано 
от бедност и престъпност, няма как отделният човек да 
живее щастливо.

▶

зането на други. Следова-
телно всеки може да стане 
част от банковата система. 
Така че заповядайте. 

Само че това не изглеж-
да много обещаващо. На 
практика не всеки може да 
стане банкер. Банките съ-
ществуват, за да обслужват 
обществото. От тях се очак-
ва да съхраняват и да зае-
мат парите на обществото, 
за да улеснят генерирането 

на благосъстояние. А това 
е хубаво за всички. Затова 
не може да се твърди, че 
големите бонуси ощетяват 
общото благо.

Прекалените стиму-
ли и общото благо
Третият убедителен отговор 
се крие в  думата “доброде-
тел”. Тук вече се намесва 
Аристотел. Древногръц-
кият философ разглежда 

справедливостта по отно-
шение на мястото, където 
живеем, и това дали всеки 
би могъл да живее добре 
на същото място. Това той 
нарича общо благо. Според 
неговата философия няма 
значение дали големите бо-
нуси или нещо друго служи 
на това общо благо. 

Друга тема на размисъл 
обаче е дали бонусите ка-
рат банкерите да работят 

по-добре. Валиден аргу-
мент е и това, че прекалено 
високите стимули може да 
замъглят ясната преценка, 
от която се нуждаят до-
брите банкери. Те могат да 
станат алчни, което беше 
и причина за банковите 
сътресения през 2008 г. 
Ако се има предвид тази 
логика, бонусите опреде-
лено трябва да бъдат пре-
махнати.  
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